
De la corona… la flurona ºi o
nouã crizã a medicamentelor

a aproape trei ani de la iz-
bucnirea pandemiei de co-
ronavirus, pãrea cã lãsãm
în urmã mãcar o parte din
ceea ce ne-a afectat vieþile
în 2020-2022, însã, cu nu-
mai câteva zile în urmã am

intrat în stare de alertã epidemicã, în
condiþiile în care cazurile de
viroze respiratorii ºi de gripã
înregistrate în ultimele sãp-
tãmâni depãºesc cu peste
20% media multianualã.

Cel puþin pentru moment,
nu au fost impuse restricþii
sau mãsuri de carantinã ºi
izolare, fiind recomandate,
printre altele, evitarea aglo-
merãrilor, purtarea mãºtilor de pro-
tecþie, igienizarea, realizarea triaju-
lui zilnic în colectivitãþile ºcolare.
Autoritãþile spun cã nu vor sã declare
epidemie de gripã ca sã nu fie nevoi-
te sã impunã restricþii ori mãsuri care
sã blocheze din nou activitatea
economicã ºi socialã, aºa cum s-a
întâmplat în anii de pandemie.

Recent au apãrut primele cazuri de
flurona, o combinaþie între gripã ºi
coronavirus, care, potrivit medicilor
infecþioniºti, prezintã o simptomato-
logie mai severã pentru cã însumea-
zã simptomele gripei cu cele ale co-
rona. Toate acestea, într-un moment
în care asistãm la o nouã crizã a me-

dicamentelor ce aratã cã, din
nou, suntem ”nepregãtiþi”.

Criza medicamentelor
pentru infecþii respiratorii nu
ne afecteazã doar pe noi.
Multe þãri din Europa sunt lo-
vite de o penurie de medica-
mente, ceea ce a determinat
guvernele acestora sã ia mã-
sur i pent ru as igurarea

accesului la tratament.
Spre exemplu, Germania a decis,

în decembrie, sã majoreze preþurile
la care pot fi vândute anumite medi-
camente de cãtre producãtori. În
cea mai mare economie europeanã
lipsesc din farmacii antibioticele,
analgezicele, dar mai ales siropurile
împotriva tusei ºi febrei pentru copii.

Tot luna trecutã, ministrul Sãnã-
tãþii din Marea Britanie a recunos-
cut cã þara sa este afectatã de lipsa
antibioticelor, în special a celor
care trateazã infecþiile cu strepto-
cocul A.

Guvernul din Franþa a interzis re-
cent comercializarea online, pânã la
sfârºitul lunii ianuarie, a tuturor
analgezicelor pe bazã de paraceta-
mol. Paracetamolul, în special în va-
riantele pediatrice, a fost deficitar în
ultimele ºase luni, în principal din
cauza unei interdicþii privind expor-
tul materiilor prime necesare din
China. De câteva luni, Agenþia Na-
þionalã de Securitate a Medicamen-
tului din Franþa le-a cerut farmaciilor
din þarã sã raþionalizeze cantitatea de
paracetamol vândutã clienþilor indi-
viduali. În Franþa lipseºte ºi amoxici-
lina - antibiotic prescris frecvent co-
piilor. În condiþiile date, Franþa are
in te rd ic þ ie pe expor tur i le de
medicamente pânã în martie.

În afara Europei, Statele Unite,
Canada ºi Australia au avertizat, la

rândul lor, în privinþa lipsa amoxici-
linei.

La noi, ministrul Sãnãtãþii, Ale-
xandru Rafila, a vorbit recent despre
criza medicamentelor din þarã, de-
clarând cã aceasta este generatã de
creºterea consumului ºi de livrarea
cu întârziere a unor produse din Chi-
na. Potrivit spuselor sale, antivirale-
le ar trebui eliberate exclusiv pe bazã
de prescripþie medicalã, astfel încât
sã nu fie achiziþionate cu scopul ”sto-
cãrii” lor sau al utilizãrii fãrã o indi-
caþie din partea medicului. Totodatã,
oficialul s-a întâlnit cu producãtorii
de medicamente, urmãrind asigura-
rea tratamentelor necesare cât mai
curând posibil.

Ministerul Sãnãtãþii a mai propus
suspendarea exporturilor pentru une-
le antibiotice ºi antitermice, tri-
miþând Comisiei Europene, spre avi-
zare, un ordin în acest sens. Potrivit
distribuitorilor, însã, restricþionarea
exporturilor este nejustificatã ºi nu
va duce la rezolvarea cauzelor care
au generat criza. n
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ASOCIATII

”Esteunmomentcritic
pentruproducþiade

medicamentegenerice”
(Interviu cu Simona Cocoº, preºedintele Asociaþiei Producãtorilor de Medicamente Generice din România - APMGR)

l ”Situaþia intrã într-un scenariu pesimist, cu mari riscuri de blocaje, suspendarea producþiei unor categorii de
medicamente, implicit medicamente insuficiente pentru pacienþi” l ”Producãtorii nu pot opera într-un mediu care
combinã inflaþia excesivã a costurilor de producþie cu politici de taxare ºi cu presiuni de scãdere constantã a preþurilor”
l ”Costurile de producþie au crescut între 15% ºi 300%” l ”Finanþarea realistã a sãnãtãþii ar fi prima ºi cea mai
importantã politicã pentru evitarea crizelor ºi blocajelor”

Reporter: Cum a evoluat piaþa
medicamentelor generice anul tre-
cut, faþã de 2021, ºi care sunt esti-
mãrile pentru 2023?

Simona Cocoº: Datele compa-
niilor de cercetare aratã cã în pe-
rioada octombrie 2021- septem-
brie 2022, piaþa a crescut în volu-
me ºi valoare pe toate segmentele
– Rx, spitale, OTC ºi pe principa-
lele arii terapeutice. Creºterea
estimatã pentru 2022 este de 5% în
volume ºi 20% în valoare. Pentru
2023, estimãm o creºtere de 3,5%
în volume ºi 15% în valoare. Este
de aºteptat ca aceastã evoluþie sã
fie relativã pentru producãtori, din
cauza creºterii spectaculoase a co-
sturilor pentru materii prime, tran-
sport ºi energie. Este un moment
critic pentru producþia de medica-
mente generice ºi toate datele ara-
tã ca situaþia intrã mai degrabã
într-un scenariu pesimist, cu mari
riscuri de blocaje, suspendarea
producþiei unor categorii de medi-
camente, implicit medicamente
insuficiente pentru pacienþi.

”Fãrã sprijin
guvernamental,
producãtorii sunt sub
riscul de a-ºi
restrânge activitatea”

Reporter: Care este, în prezent,
situaþia industriei locale producã-
toare de medicamente generice?
Care au fost, în 2022, cele mai mari

provocãri pentru domeniul în care
activaþi? Cum aþi resimþit creºterile
de preþuri ºi problemele din lanþu-
rile de aprovizionare?

Simona Cocoº: 2022 a fost înce-
putul unui drum dificil. O serie de
ºocuri s-au aºezat peste economie,
deci inclusiv pe industria noastrã,
tocmai când începeam sã ne reve-
nim dupã doi ani de pandemie.

Producãtorii nu pot opera într-un
mediu care combinã inflaþia excesi-
vã a costurilor de producþie cu poli-
tici de taxare (taxa claw-back) ºi cu
presiuni de scãdere constantã a pre-
þurilor. Costurile de producþie au
crescut între 15% ºi 300% pe tot
lanþul – materie primã, ambalaje,
logisticã ºi transport, energie, nu
mai vorbim de întârzierea în aprovi-
zionarea cu materii prime, materia-
le de ambalare. Noi facem eforturi
sã rãmânem consecvenþi responsa-
bilitãþii de a aproviziona piaþa, dar,
fãrã sprijin guvernamental, produ-
cãtorii sunt sub riscul de a-ºi
restrânge activitatea. În acest mo-
ment, fãrã sprijinul autoritãþilor nu

existã soluþii reale, nici mãcar ex-
porturile nu mai pot fi soluþia, pen-
tru cã sunt procese care necesitã
timp - participare în licitaþii, con-
tractarea de distribuitori, creºterea
producþiei.

Reporter: Ce înseamnã, într-un
context economic dificil, realiza-
rea de investiþii de cãtre producãto-
rii de generice?

Simona Cocoº: Investiþiile
sunt esenþiale pentru moderniza-
re ºi pentru menþinerea competiti-
vitãþii. Genericele sunt medica-
mente cu preþuri mici, astfel cã
eficienþa de producþie ºi operaþio-
nalã sunt critice. Din informaþiile
noastre, producãtorii intenþione-
azã sã îºi urmeze planurile de re-
tehnologizare în mãsura posibili-
tãþilor. Însã, fãrã o intervenþie de
susþinere din partea autoritãþilor,
la nivel de taxare ºi fiscalitate,
plafonarea preþurilor energiei ºi
alte mãsuri, aceste investiþii de-
vin incerte.

”Taxa clawback este
o problemã majorã”

Reporter: Aþi solicitat recent,
din nou, reducerea taxei clawback
pentru medicamentele generice.
La ce nivel ar trebui sã ajungã acea-
stã taxã pentru ca sã nu mai repre-
zinte o problemã ºi ce alte mãsuri
consideraþi cã mai sunt necesare
pentru susþinerea producãtorilor
din domeniu?

Simona Cocoº: Aceastã taxã

nu ar fi trebuit sã existe sau sã
devinã permanentã, iar proble-
mele de finanþare sã fie rezolva-
te prin alocare bugetarã adecva-
tã, similarã cu cea a altor þãri,
precum ºi printr-un mod suste-
nabil de cheltuire a fondurilor
p e n t r u me d i c a me n t e . Ta x a
clawback este o problemã majo-
rã pentru cã priveazã producãto-
rii de resurse pentru a investi în
producþia unui numãr mai mare
de medicamente accesibile. Iar
situaþia inflaþionistã duce indu-
stria într-o zonã foarte dificilã.
Trebuie sã reamintim faptul cã
noi funcþionãm într-o industrie
extrem de reglementatã - preþu-
ri le medicamentelor cu pre-
scripþie sunt stabilite de autori-
tãþi, deci nu avem posibilitatea,
cum au alte domenii, sã transfe-
rãm în piaþã o parte din povarã.
Astfel cã producãtorii internali-
zeazã aceste ºocuri cu riscul fo-
arte real de a ajunge în imposibi-
litatea de a mai produce medica-
mente. Ce are nevoie industria

acum nu mai este doar reducerea
taxei, ci un complex mai amplu
de acþiuni:

- scãderea taxei clawback pentru
medicamentele de tip II ºi III cu un
procent de 6 - 8%. Din cauza mo-
dului de calcul al taxei, la preþul de
raft, pentru un medicament generic
de tip III compensat integral, cu un
preþ aflat in intervalul 5-50 RON,
se plãteºte o taxã clawback de peste
28% ºi nu 20%, cum prevede Le-
gea 53/2020, deoarece taxa este
platitã de producãtor, dar se aplica
la preþ de raft;

- ajustarea politicii de preþ cu
rata inflaþiei, cel puþin pentru me-
dicamentele de pânã în 100 RON;

- pe termen lung – politici care
sã facã din producþia localã un seg-
ment strategic al economiei.

”Preþul cel mai mic
din Europa este o
greºealã
fundamentalã care nu
ajutã pe nimeni”

Reporter: În prezent existã o
nouã crizã de medicamente pe pia-
þa localã. De ce politici de sãnãta-
te am avea nevoie pentru
ca pacienþii sã aibã un
acces facil la medi-
camente, sã nu ne
mai lovim de astfel
de situaþii?

Simona Cocoº: Crizele de
disponibilitate a medicamen-
telor þin, în primul rand, de
atractivitatea pieþei. Dacã pre-
þurile reglementate sunt prea
mici, distribuitorii ºi produ-
cãtorii pot decide sã ducã me-
dicamentele pe alte pieþe.
Preþul cel mai mic din Euro-
pa este o greºealã fundamen-
talã care nu ajutã pe nimeni.

Taxarea excesivã este, iar, un
aspect negativ. Finanþarea realistã
a sãnãtãþii ar fi prima ºi cea mai im-
portantã politicã pentru evitarea
crizelor ºi blocajelor.

Reporter: De pe piaþa noastrã
dispar tot mai multe medicamente
generice. Care sunt riscurile ºi cum
consideraþi cã ar putea fi împiedi-
catã retragerea acestora?

Simona Cocoº: În esenþã, gene-
ricele sunt cele mai susceptibile la
dispariþia de pe piaþã, pentru ca
sunt medicamente accesibile, cu
preþuri mici. 70% dintre români se
trateazã cu medicamente generi-
ce. Genericele trateazã cele mai
frecvente patologii, deci sunt cri-
tice pentru sistemul de sãnãtate.
Medicamentele generice ºi biosi-
milare trebuie sã fie încurajate.
Strategia farmaceuticã europeanã
solicitã eliminarea barierelor de
intrare ºi utilizare a acestora. Dar
ºi independent de strategie, state

europene, mai ales cele din Occi-
dent, au urmãrit consecvent o
creºtere a prescrierii genericelor
ºi biosimilarelor - pentru cã se
adreseazã real nevoilor terapeuti-
ce ale pacienþilor, pentru cã au
preþuri mai mici ºi pentru cã aduc
economii la buget, economii care
pot fi folosite pentru a trata mai
mulþi bolnavi, pentru a introduce
mai multe medicamente generice,
biosimilare, dar ºi originale. 1.000
de medicamente generice intrate
pe pia þa localã în per ioada
2015-2021 au generat economii
de cost de 780 de milioane de euro
(la bugetul pentru compensarea
medicamentelor). În plus, au per-
mis ºi un acces crescut de pânã la
trei ori al pacienþilor la tratament.
60% dintre aceste economii (472
de milioane de euro) au fost gene-
rate de medicamentele generice

din clasele terapeutice: oncologie,
cardiologie, diabet ºi neurologie.
În urmãtorii zece ani, se pot gene-
ra economii suplimentare din in-
trarea medicamentelor generice.
Acestea sunt doar câteva cifre care
aratã de ce industria producãtoare
de medicamente ar trebui sã fie
consideratã una strategicã.

”România
autorizeazã cu 50%
mai puþine generice
decât Cehia, cu 84%
sub nivelul din
Germania ºi cu 70%
mai puþine decât în
Polonia”

Reporter: Care ar fi, în opinia
dumneavoastrã, nivelul optim de
utilizare a genericelor în þara noa-
strã ºi ce mãsuri din partea autori-
tãþilor ar fi necesare ca sã ajungem
în acel punct?

Simona Cocoº: Genericele tre-
buie sã fie folosite de fiecare datã
când existã ca alternativã la medi-
camentul original, acesta este nive-
lul optim. O piaþã competitivã con-
duce la scãderea preþurilor, în
avantajul sistemului ºi al pacienþi-
lor. Dar suntem foarte departe de
acest scenariu - România autorize-
azã cu 50% mai puþine generice
decât Cehia, cu 84% sub nivelul
din Germania ºi cu 70% mai puþine
decât în Polonia.

În orice sistem de sãnãtate efi-
cient trebuie sã fie autorizate gene-
rice pentru fiecare medicament ori-
ginal, iar prescrierea cu predilec-

þie a genericelor si biosimilare-
lor sã fie reglementatã. În

plus, complementar,
este nevoie de poli-

tici de licitaþie
care sã

p e r-

m i t ã
accesul me-

dicamentelor ge-
nerice ºi biosimilare ºi

mecanisme flexibile în licita-
þii astfel încât aceste medica-
mente sã poatã intra cât mai re-
pede din momentul autorizãrii
pe piaþã.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Costurile de producþie au crescut între 15% ºi
300% pe tot lanþul – materie primã, ambalaje,
logisticã ºi transport, energie, nu mai vorbim de
întârzierea în aprovizionarea cu materii prime,
materiale de ambalare".

A
nul 2022 a fost începutul unui drum dificil pentru pro-

ducãtorii locali de medicamente generice, conform

doamnei Simona Cocoº, preºedintele APMGR, care

subliniazã cã, fãrã sprijin guvernamental, aceºtia ri-

scã sã-ºi restrângã activitatea.

Investiþiile sunt
esenþiale pentru
modernizare ºi pentru
menþinerea
competitivitãþii.
Genericele sunt
medicamente cu
preþuri mici, astfel cã
eficienþa de producþie
ºi operaþionalã sunt
critice.

Simona Cocoº:
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PIATA

”ªoculcrizeienergeticeºia
materiilorprimeapus la

grea încercareproducãtorii
demedicamente”

(Interviu cu Dan Zaharescu, directorul executiv al Asociaþiei Române a Producãtorilor Internaþionali de Medicamente - ARPIM)

l ”Din nefericire, în ultimii ani am asistat în mod repetat la crize de medicamente generate de un cadru nesustenabil
de taxare a industriei farmaceutice ºi de un sistem de preþuri nesustenabil” l ”În statele europene dezvoltate, industria
farmaceuticã inovatoare este consideratã un partener strategic” l ”Anul 2022 a fost un an de stabilizare a pieþei
farmaceutice, dupã doi ani de pandemie”

Reporter: Cum vedeþi situaþia
sistemului sanitar, per ansamblu,
dupã mai bine de doi ani de la iz-
bucnirea pandemiei?

Dan Zaharescu: Pandemia a
evidenþiat o serie de provocãri ma-
jore pentru sistemul de sãnãtate,
dar a adus ºi lecþii importante din
care noi toþi am avut de învãþat: ne-
voia unui acces continuu ºi accele-
rat la medicamente ºi la inovaþie
medicalã, nevoia unui cadru de stu-
dii clinice mai bun, nevoia unor in-
vestiþii constante în sãnãtate. Pu-
tem spune cã sistemul de sãnãtate
din România a fãcut unele progrese
în ultimii doi ani: în 2022, 75 de
molecule noi au fost introduse în li-
sta celor compensate ºi cadrul de
aprobare a studiilor clinice a fost
mult îmbunãtãþit. Aprobarea Pla-
nului Naþional de Combatere a
Cancerului ºi a Legii Prevenþiei în
Diabet vine cu noi speranþe pentru
pacienþii cu aceste afecþiuni. Cu si-
guranþã, mai sunt multe lucruri de
îmbunãtãþit, însã prin parteneriate
strategice ºi colaborare putem con-
tinua progresul pentru pacienþii din
România.

Reporter: Asistãm la o crizã de
medicamente esenþiale în farmacii.
Ce a determinat aceastã crizã ºi
cum vedeþi soluþionarea sa? Care
ar fi mãsurile necesare pentru faci-
litarea accesului la medicamente
pentru toatã lumea?

Dan Zaharescu: Din nefericire,
în ultimii ani am asistat în mod re-
petat la crize de medicamente ge-
nerate de un cadru nesustenabil de
taxare a industriei farmaceutice,
(prin taxa claw-back), ºi de un si-
stem de preþuri nesustenabil, bazat
pe principiul celui mai mic preþ la

nivel european. Dacã în cazul taxei
claw-back, anul 2020 a adus o
schimbare în bine, prin plafonarea
acesteia la 20% pentru medica-
mentele generice ºi 25% pentru
cele originale, în cazul preþurilor,
problema nu a fost încã soluþiona-
tã. Un prim pas a fost fãcut prin
crearea unui grup de lucru la nive-
lul Ministerului Sãnãtãþii, scopul
acestuia fiind regândirea politicii
de preþuri ale medicamentelor, în
România.

Reporter: Care consideraþi cã ar
fi politica corectã de preþuri pe care
ar trebui sã o avem în prezent?

Dan Zaharescu: La finalul anu-
lui 2021, ARPIM a lansat Pactul
pentru Inovaþie în Medicinã, în ca-
drul cãruia propuneam o serie de
mãsuri pentru un cadru de preþuri
mai bun: asigurarea unei politici
coerente ºi sustenabile privind mo-
dul de calcul ºi procedura de apro-

bare a preþurilor maximale ale me-
dicamentelor de uz uman (media
celor mai mici trei preþuri din coºul
de þãri de referinþã ºi nu cel mai mic
preþ, respectiv stabilitatea preþuri-
lor medicamentelor pentru o perio-
adã de cel puþin doi ani), care sã
asigure accesul pacienþilor români
la medicamentele inovatoare ºi
care sã reducã decalajul mare din-
tre România ºi celelalte state mem-

bre ale UE, iar acest lucru ar
asigura ºi un mediu de

afaceri predictibil ºi
echitabil (de

exemplu,

taxa claw-back ar putea fi utilizatã
ca un instrument de investiþie).

”În perioada
2019-2020,
producãtorii de
medicamente
inovatoare din
România au investit
peste 67 de milioane
de euro”

Reporter: Care este locul indu-
striei farmaceutice inovatoare în
economia noastrã ºi de ce ar avea
nevoie acest sector ca sã fie la nive-
lul din alte þãri europene?

Dan Zaharescu: Industria far-
maceuticã inovatoare reprezintã
cel mai dinamic sector de cercetare
ºi dezvoltare din Europa. ªi în
România, acest sector contribuie
semnificativ din punct de vedere
social, uman ºi economic. Raportul
“Amprenta socio-economicã a sec-
torului medicamentelor inovatoare
în România”, realizat de PwC pen-
tru ARPIM ºi publicat de curând,
aratã cã sectorul medicamentelor
inovatoare a contribuit cu peste un
miliard de euro la economie, plãþile
specifice sectorului având un aport
semnificativ, de peste 0,7 miliarde
de euro. În 2020, peste 11.000 de
locuri de muncã au fost generate,
din care peste 2.700 de locuri de
muncã susþinute în mod direct de
cãtre producãtorii de medicamente
inovatoare prezenþi pe piaþa din
România.

Companiile din cadrul sectoru-
lui medicamentelor inovatoare
realizeazã investiþii în activitãþi
de cercetare, acþiuni de educaþie
medicalã, de prevenþie ºi infor-
ma r e . A s t f e l , î n p e r i o a d a
2019-2020, producãtorii de me-
dicamente inovatoare au investit
peste 67 de milioane de euro, din
care 33 de milioane de euro în stu-
dii clinice ºi peste 30 de milioane
de euro în acþiuni de educaþie me-
dicalã continuã, de prevenþie ºi de
informare în sprijinul comunitãþii
medicale ºi al pacienþilor în Rom-
ânia, în timp ce alte aproximativ 4
milioane de euro au reprezentat
investiþii în mijloace fixe. Inve-
stiþiile în activitãþi de cercetare ºi
dezvoltare au avut loc în ciuda
întârzierilor administrative sem-
nificative în aprobarea studiilor

c l i n i c e . Re d u c e r e a a c e s t o r
întârzieri poate duce la un numãr
mai mare de studii clinice, ge-
nerând astfel un impact mai bun
în economie ºi mai multe oportu-
nitãþi de acces timpuriu la trata-
mente inovatoare.

În statele europene dezvoltate,
industria farmaceuticã inovatoare
este consideratã un partener strate-
gic. State ca Franþa, Anglia ºi Irlan-
da au stabilite acorduri de colabo-
rare sau pacturi cu industria farma-
ceuticã inovatoare pe perioade de
trei pânã la cinci ani, pentru încura-
jarea inovaþiei. România ar trebui
sã analizeze aceste acorduri ºi sã-ºi
facã propriul model, în beneficiul
pacienþilor români ºi al economiei
româneºti.

”În România nu au
existat, în 2022,
creºteri de preþuri ale
medicamentelor care
se elibereazã pe bazã
de prescripþie
medicalã”

Reporter: Care au fost, în 2022,
cele mai mari provocãri pentru pia-
þa pe care activaþi? Cum aþi resimþit
creºterile de preþuri ºi problemele
din lanþurile de aprovizionare?

Dan Zaharescu: Fãrã îndoialã
cã dupã perturbãrile generate de
pandemie, ºocul crizei energetice
ºi a materiilor prime a pus din nou
la grea încercare capacitatea pro-
ducãtorilor de medicamente de a
se adapta la un mediu extrem de
instabil. Cu toate acestea, dacã ne

uitãm la preþul medicamentelor,
vom observa cã în România nu au
existat creºteri de preþuri ale me-
dicamentelor care se elibereazã
pe bazã de prescripþie medicalã.
Acesta este un semnal care dove-
deºte rezilienþa producãtorilor de
medicamente pe termen scurt, dar
nu înseamnã cã, pe termen mediu,
nu vor exista consecinþe care sã
riºte sã afecteze, sub o formã sau
alta, accesul pacienþilor la medi-
camente.

Reporter: Ce mãsuri ar fi nece-
sare din partea autoritãþilor pentru
o piaþã perfect funcþionalã, din per-
spectiva sectorului producãtorilor
de medicamente?

Dan Zaharescu: Cum spuneam,
credem cu tãrie cã prin parteneriat
ºi colaborare putem gãsi soluþii
pentru o piaþã funcþionalã. ARPIM
a inclus aceste soluþii în Pactul
pentru Inovaþie în Sãnãtate, un do-
cument de colaborare cu factorii
implicaþi în sãnãtate, lansat în no-
iembrie 2021, care aºteaptã sã fie
discutat la nivel tehnic ºi mai apoi
implementat la nivel legislativ.
Propunerile din documentul de co-
laborare sunt structurate pe patru
axe majore: acces rapid ºi echitabil
la medicamente inovatoare în be-
neficiul pacienþilor români ºi al si-
stemului de sãnãtate din România;
stimularea cercetãrii-dezvoltãrii ºi
inovaþiei farmaceutice; un sistem
de sãnãtate rezilient ºi bazat pe do-
vezi; finanþarea adecvatã ºi predic-
tibilã a medicamentelor inovatoare
ºi a vaccinurilor.

Reporter: Cum au evoluat în
2022 afacerile din industria pe care
o reprezentaþi ºi care sunt estimãri-
le pentru 2023?

Dan Zaharescu: Anul 2022 a
fost un an de stabilizare a pieþei
farmaceutice, dupã doi ani de
pandemie, care a adus o creºtere
modestã, de aproximativ 3%.
Aceastã evoluþie probabil cã se va
menþine ºi în anul 2023, având în
vedere instabilitatea economicã
generatã de criza energeticã ºi a
materiilor prime, dar ºi de rãzbo-
iul din Ucraina.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Dacã în cazul taxei claw-back, anul 2020 a adus
o schimbare în bine, prin plafonarea acesteia la
20% pentru medicamentele generice ºi 25%
pentru cele originale, în cazul preþurilor,
problema nu a fost încã soluþionatã".

La finalul anului
2021, ARPIM a lansat
Pactul pentru Inovaþie
în Medicinã, în cadrul
cãruia propuneam o
serie de mãsuri pentru
un cadru de preþuri
mai bun: asigurarea
unei politici coerente
ºi sustenabile privind
modul de calcul ºi
procedura de
aprobare a preþurilor
maximale ale
medicamentelor de uz
uman".

A
RPIM a lansat, în 2021, Pactul pentru Inovaþie în Sã-

nãtate, un document de colaborare cu factorii impli-

caþi în sãnãtate, care aºteaptã sã fie discutat la nivel

tehnic, iar ulterior implementat la nivel legislativ, con-

form domnului Dan Zaharescu, directorul executiv al ARPIM,

care menþioneazã cã propunerile din acest document sunt:

accesul rapid ºi echitabil la medicamente inovatoare în bene-

ficiul pacienþilor români ºi al sistemului de sãnãtate din Rom-

ânia; stimularea cercetãrii-dezvoltãrii ºi inovaþiei farmaceuti-

ce; un sistem de sãnãtate rezilient ºi bazat pe dovezi; finanþa-

rea adecvatã ºi predictibilã a medicamentelor inovatoare ºi a

vaccinurilor.
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”Creºtereanumãruluide
pacienþi înzonadereabilitare

medicalãºibalneologieesteun
semndecivilizaþie”

(Interviu cu doamna Mihaela Proicea, fondator ºi manager al clinicilor Bio Ortoclinic)

l ”Dacã transmiþi populaþiei cã sãnãtatea este gratuitã, atunci vei suporta consecinþele unei cheltuieli pe care
nu o poþi acoperi” l ”Spitalele de stat ar trebui sã fie mai puþine, dar foarte bine dotate ca sã aibã rezultate
bune într-un timp mai scurt”

Reporter: Care este povestea
Bio Ortoclinic? De unde a pornit ºi
unde a ajuns în prezent?

Mihaela Proicea: Bio Ortocli-
nic este una dintre cele mai renumi-
te clinici de recuperare medicalã
din România, fiind axatã în special
pe niºa de recuperare a herniei de
disc fãrã operaþie. Începând cu
anul 2006, anul deschiderii, Clini-
ca a cunoscut creºteri semnificati-
ve, din punct de vedere al numãru-
lui de angajaþi, al cifrei de afaceri,
dar ºi al numãrului de pacienþi, pe-
ste 25.000. Dacã am început cu doi
angajaþi, într-un spaþiu de 70 mp,
acum clinica are aproape 50 de an-
gajaþi ºi aproximativ 20 de colabo-
ratori. În anul 2011, Bio Ortoclinic
a deschis un nou sediu, în nordul
Capitalei, de aproximativ 1.600
mp, unde funcþioneaza trei specia-
litãþi de recuperare medicalã, orto-
pedie ºi imagisticã intervenþionalã,
iar în anul 2020, în plinã pandemie,
inauguram un sediu nou în Con-
stanþa, realizat prin fonduri euro-
pene, creând noi locuri de muncã ºi
lãrgind paleta tratamentelor efec-
tuate prin achiziþia de tehnologie
medicalã avansatã, inclusiv un
RMN de tip deschis. Peste 50%
dintre pacienþi vin din recomandã-
rile pacienþilor care au fost la noi ºi
45% din Google ºi Facebook. Re-
stul de 5% sunt recomandãri ale al-
tor medici.

Reporter: La cât s-a ridicat in-
vestiþia iniþialã, în prima clinicã de
recuperare ºi ce a presupus acea-

sta? Ce investiþii aþi fãcut de-a lun-
gul timpului pentru extindere ºi ce
mai aveþi în vedere?

Mihaela Proicea: Investiþia ini-
þialã a fost de aproximativ 10.000
de euro, ca mai apoi,în afarã de re-
investirea profitului, sã se investe-
ascã prin împrumuturi bancare de
aproximativ un milion de euro,
pentru extinderea activitãþii în Bu-
cureºti, prin accesarea de fonduri
europene în valoare de aproxima-
tiv tot un milion de euro, pentru ex-

tinderea activitãþii punctului de lu-
cru din Constanþa, ºi de cooptarea
de noi acþionari cu capitaluri de
aproximativ 350.000 de euro.

Reporter: Ce servicii oferiþi ºi
ce afecþiuni trataþi la clinicã? Care
sunt cele mai frecvente afecþiuni
ale pacienþilor care vin la Bio Orto-
clinic?

Mihaela Proicea: Majoritatea
afecþiunilor tratate în clinica noa-
strã sunt cele ale aparatului loco-
motor, cu precãdere ale coloanei
vertebrale, unde excelãm în trata-
mentul herniei de disc fãrã opera-
þie. Suntem recunoscuþi atât în
România, cât ºi în afara graniþelor,
ceea ce ne permite sã intrãm ºi pe
niºa turismului medical. În ultimul
timp ne-am axat ºi pe scoliozã, atât
la adulþi, cât ºi la copii. În acest
sens, am achiziþionat aparate cu
ajutorul cãrora identificãm mult
mai uºor scolioza.

”Lipsa de miºcare ºi
poziþionarea
incorectã în faþa unui
calculator sunt
principalele cauze ale
declanºãrii unor
probleme ale
coloanei vertebrale”

Reporter: Aþi observat dupã
anii de pandemie, respectiv dupã
ce lucrul de acasã s-a extins, o

creºtere a numãrului pacienþilor cu
afecþiuni ale coloanei?

Mihaela Proicea: Motivul achi-
ziþionãrii aparatelor care funcþio-
neazã cu raze infraroºii pentru de-
pistarea scoliozelor ºi mãsurarea
gradelor în timpul tratamentelor
pentru scoliozã (ceea ce ne permite
sã þinem sub observaþie evoluþia
bolii) a fost acela cã, dupã anii de
pandemie, s-a observat o creºtere a
numãrului de pacienþi cu probleme
ale coloanei vertebrale. Chiar am

iniþiat o cercetare, care se aflã în
derulare, sub denumirea ”Efectele
pandemiei în evoluþia aparatului
locomotor la copii ºi tineri”. Pot sã
vã spun cã lipsa de miºcare ºi pozi-
þionarea incorectã în faþa unui cal-
culator la birou sunt principalele
cauze ale declanºãrii unor proble-
me ale coloanei vertebrale. Din
cercetarea fãcutã am constatat cã
mai bine foloseºti un telefon mobil,
care îþi permite sã îþi miºti poziþia
în fotoliu sau în pat, decât sã stai fix
pe un scaun în faþa unui calculator
la birou. O mare surprizã a constat,
totuºi, în faptul cã un procent apro-
piat de 100% dintre pacienþii exa-
minaþi au fost trataþi în timp
printr-o nutriþie adecvatã. Deci, in-
clusiv pentru aparatul locomotor
este foarte important ce mâncãm,
calitatea mâncãrii, diversitatea ºi
cantitatea ei.

Reporter: Care este, în prezent,
fluxul de pacienþi în clinicile pe
care le deþineþi ºi cum a evoluat
acesta faþã de anii anteriori pande-
miei?

Mihaela Proicea: În 2022, nu-
mãrul de pacienþi a fost în creºtere
faþã de anul anterior, cu aproxima-
tiv 15%. Pacienþii noi dintr-un an
sunt undeva peste 6.000, domeniul
de ambulatoriu medical cu plata
fiind uºor afectat de continuarea
stãrii de alertã de la începutul anu-
lui trecut (mulþi au uitat cã abia în
luna martie 2022 s-a încheiat acea-
sta), de declanºarea rãzboiului, a
crizei economice, a crizei energeti-
ce. Majoritatea pacienþilor se pre-
zintã în stare acutã de durere, cei
mai mulþi ajungând direct la opera-
þie. Statisticile pun în evidenþã
mentalitatea românilor de a nu face
prevenþie ºi de a ajunge direct în
spitale la urgenþã, când este de fo-
arte multe ori prea târziu pentru a
remedia ceva, altfel decât printr-o
intervenþie chirurgicalã.

Reporter: Ce trebuie sã facã un

pacient care a încheiat cu succes un
program de recuperare? Ce presu-
pune disciplina ulterioarã?

Mihaela Proicea: Pacienþii care
ajung la Bio Ortoclinic au parte de
un tratament personalizat. Sunt þi-
nuti sub observaþie ºi li se schimbã
formula de tratament în funcþie de
rãspunsul la aceasta. Dupã termi-
narea perioadei iniþiale de trata-
ment, care poate varia între douã
sãptãmâni ºi o lunã, în funcþie de
gravitatea afecþiunii, pacientul tre-
buie sã continue sã vinã o datã pe
lunã pentru a menþine în formã co-
loana vertebrala ºi pentru a realiza
kinetoterapia necesarã vindecãrii
ºi prin Sistemul David, compus
dintr-o serie de aparate care au ro-
lul de a întãri musculatura paraver-
tebralã. Se spune cã efectuarea de
douã ori pe sãptãmânã, timp de trei
luni, a exerciþiilor cu Sistemul Da-
vid este echivalentul a trei ani de
înot zi de zi, pentru musculatura
paravertebralã.

”2023 va fi un an de
mare cotiturã pentru
multe firme”

Reporter: Care a fost cifra de
afaceri a clinicii în 2022 ºi care este
estimarea pentru 2023? Cum vede-
þi, per ansamblu, evoluþia pieþei de
recuperare medicalã?

Mihaela Proicea: Cifra de afa-
ceri pe anul 2022 se situeazã în ju-
rul sumei de 1,1 milioane de euro.
2023 va fi un an de mare cotiturã
pentru multe firme, conform celor
transmise de specialiºtii economi-
ci. De aceea, realizarea

unei policlinici cu 18 specialitãþi
în sediul din Bucureºti s-a impus ca
o metodã de contracarare a crizei
prin diversificarea activitãþii. Pre-
conizez cã cifra de afaceri pe anul
2023 va fi cel puþin dublã faþã de
2022. Reabilitarea medicalã ºi bal-

neologicã este foarte importantã ca
specialitate în contextul interacþiu-
nii cu oricare altã specialitate me-
dicalã, pentru cã se presupune cã
este o continuitate a oricãrui act
medical, în special acela realizat
prin operaþie. Totodatã, are marele
avantaj cã poate veni oricând ca
prevenþie facutã în faþa oricãrei
boli, prin executarea la timp ºi co-
rect a unui tratament adecvat.
Creºterea numãrului de pacienþi în
zona de reabilitare medicalã ºi bal-
neologie aº putea spune cã este un
semn de civilizaþie. Oamenii înþe-
leg din ce în ce mai bine importanþa
sãnãtãþii, a asigurãrilor private de
sãnãtate care sunt în creºtere, a
abonamentelor medicale, pentru
care s-au dat avantaje fiscale pen-
tru angajatori ºi se apeleazã din ce
în ce mai mult la acestea. Oamenii
înþeleg cã doar dacã sunt sãnãtoºi
pot sã se întreþinã pe ei ºi familiile
lor, iar primul pas, mai ales în cazul
aparatului locomotor, este sã previ-
nã evoluþia bolilor prin tratamente
de reabilitare.

Reporter: Care au fost cele mai
mari provocãri în activitatea Bio
Ortoclinic, anul trecut?

Mihaela Proicea: În ultimii ani
am avut parte de multe provocãri,
dar printre cele mai importante aº
aminti trecerea peste pandemie ºi
efectele în timp create de aceasta,
inflaþia - care a fãcut ca oamenii sã
se gândeascã mai întâi cum sã-ºi
plãteascã utilitãþile decât sã reali-
zeze un tratament care sã le îmbu-
nãtãþeascã starea de sãnãtate. O
mare provocare a fost aceea de a
þine echipa de medici, fizioterape-
uþi, kinetoterapeuþi, asistenþi, re-
gistratori medicali ºi personalul
auxiliar, unitã, de a nu disponibili-
za personalul, de a evita falimen-
tul. Dar ºi o provocare care a creat
o realã bucurie ºi anume aceea de a
autoriza încã 15 specialitãþi medi-
cale.

”Sistemul sanitar din
România reflectã
starea þãrii, ºi cu bune
ºi cu rele”

Reporter: Cum apreciaþi starea
sistemului sanitar din þara noastrã
ºi de ce consideraþi cã ar avea nevo-
ie ca sã fie unul perfect funcþional?

Mihaela Proicea: Sistemul sa-
nitar din România reflectã starea
þãrii, ºi cu bune ºi cu rele. Nu pot sã
nu constat cã s-au facut paºi impor-
tanþi în ameliorarea multor proble-
me. Inclusiv pandemia, ca o provo-
care care a dus la îmbunãtãþirea ac-
tului medical prin achiziþiile de
aparaturã, ameliorarea infrastruc-
turii, realizarea de protocoale me-
dicale necesare în caz de crizã etc.
Au rãmas ºi multe lucruri suspen-
date, cum ar fi cercetarea în dome-
niul medical (care ar trebui sã ducã
la inovaþie ºi descoperiri în benefi-
ciul pacienþilor) sau încã menþine-
rea unei mentalitãþi învechite

în ceea ce priveºte accesul tutu-
ror medicilor chirurgi la o salã de
operaþie. Lucruri ce par depãºite,
dar încã mai bântuie prin spitalele
din Romania. Statului îi va fi din ce
în ce mai greu sã facã faþã unei po-

pulaþii sãrãcite care cautã amelio-
rare ºi, uneori, din nefericire, poate
doar un pat ºi o masã caldã sub pre-
textul unei boli ce ar fi putut

fi tratatã ºi în ambulatoriu. Nu-
mãrul mare de paturi din spitale
care atârnã atât de greu pe umerii
bugetului Casei Naþionale de Asi-
gurãri de Sãnãtate trebuie redus ºi
banii redirecþionaþi cãtre zone cu
impact direct în sãnãtate, cum ar fi
prevenþia în bolile de inimã sau
împotriva cancerului. S-au fãcut
multe studii ºi se ºtiu problemele
din domeniul sãnãtãþii. Este foarte
greu politic sã tai bugete din anu-
mite sectoare, pentru cã oamenii
sunt obiºnuiþi sã fie asistaþi gratuit.
Trãim în capitalism ºi vrem servicii
medicale gratuite fãrã sã plãtim sau
disproporþionat faþã de suma cu
care contribuim la bugetul asigurã-
rilor. Aceste disproporþii fac ca lu-
crurile sã treneze în ceea ce pri-
veºte schimbarea. Protecþia socialã
este importantã, dar ºi greu de ge-
stionat.

Nu vrea nimeni sã fie în ºoºonii
vreunei guvernãri. Sunt convinsã
cã una dintre cele mai mari provo-
cãri ºi cu reticenþa cea mai mare
vine nu din partea pacienþilor, ci
din partea personalului medical.
Politicile din domeniu cred cã ar
trebui sã vinã din zona comunicã-
rii. Populaþia trebuie sã fie infor-
matã ºi educatã, totodatã. Trebuie
sã înþeleagã cã nu stricã o asigurare
privatã, sã colaboreze cu angajato-
rii ºi sã le cearã la angajare ºi asigu-
rare privatã de sãnãtate etc. Dacã
transmiþi populaþiei cã sãnãtatea
este gratuitã, atunci vei suporta
consecinþele unei cheltuieli pe care
nu o poþi acoperi. Pentru cã starea
de sãnãtate a unui popor, în lipsa
prevenþiei, se va agrava. Din pun-
ctul meu de vedere ºi în urma cer-
cetãrilor fãcute, nutriþia este prin-
cipalul factor al îmbolnãvirilor.
ªtim cã din lipsa banilor alimenta-
þia este din ce în ce mai precarã. Se
cumpãrã alimente ieftine ºi pericu-
loase pentru sãnãtate. Aceasta, su-
prapusã cu stresul cotidian, cu lip-
sa de miºcare, duce la o accentuare
a îmbolnãvirii populaþiei. Soluþia
stã în tratarea realã a pacientului ºi
asta cred cã se poate face în propor-
þie mai mare în zona de medicinã
privatã. Aici existã un orgoliu mai
mare în ceea ce priveºte rezultatele
medicale. Spitalele de stat ar trebui
sã fie mai puþine, dar foarte bine
dotate ca sã aibã rezultate bune
într-un timp mai scurt. Scurtarea
timpului de tratament duce la eco-
nomii în bugetul unui spital de stat.
ªi asta nu se poate face decât cu
aparaturã ºi medici de excepþie. Nu
are curaj nimeni, deºi s-a vorbit, sã
vadã cât personal medical se duce
la serviciu, unde nu face nimic.
Este greu sã ai un sistem sanitar
funcþional când se dã o adevãratã
bãtãlie sã obþii un post la stat,
într-un spital, oriunde. Cei din do-
meniul privat te pun la muncã, vor
performanþã, pregãtire etc. Sunt re-
gistre care se regãsesc ºi în unele
structuri ale statului. Din neferici-
re, sunt exemple prea puþine ºi se
pierd în ochii pacientului care vede
ºi simte altceva.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Majoritatea afecþiunilor tratate în clinica
noastrã sunt cele ale aparatului locomotor, cu
precãdere ale coloanei vertebrale, unde excelãm
în tratamentul herniei de disc fãrã operaþie".

O
amenii înþeleg din ce în ce mai bine importanþa sãnã-

tãþii, declarã doamna Mihaela Proicea, fondator ºi

manager al clinicilor Bio Ortoclinic, subliniind cã pri-

mul pas, mai ales în cazul aparatului locomotor, este

prevenirea evoluþiei bolilor prin tratamente de reabilitare.



SUPLIMENT PREÞUL SÃNÃTÃÞII / BURSA, NR. 8 PAGINA 5 Luni, 16 ianuarie 2023

HOMEOPATIE

”Homeopatiaa intratcu
drepturidepline înarsenalul
terapeuticalmediculuiºial

farmacistului”
(Interviu cu Silvia Mãinescu, directorul general al Boiron România)

l ”În spatele fiecãrui medicament Boiron existã un pacient ºi un profesionist din domeniul sãnãtãþii care au încredere în
noi” l ”Viitorul homeopatiei sunã încurajator: 51% dintre români doresc ca medicii sã prescrie mai frecvent
medicamente homeopatice în primã intenþie, conform unui studiu IPSOS” l ”Existã o singurã medicinã, iar homeopatia
este o parte din medicinã”

Reporter: Ce v-a determinat sã
alegeþi homeopatia, un domeniu pu-
þin explorat în þara noastrã, cu ani în
urmã?

Silvia Mãinescu: Evoluþia mea
profesionalã ºi, aº putea spune ºi per-
sonalã, s-a împletit perfect cu cea a
terapeuticii homeopatice pentru cã
amândouã avem în centru o dorinþã
profund umanã ºi anume: sãnãtatea
ºi starea de bine a oamenilor.
Sfârºitul anului m-a ajutat sã îmi aloc
puþine momente de respiro în care
am savurat câteva clipe de bucurie ºi
de beneficiu mintal, privind retro-
spectiv. Dupã ce, în 2022, Laboratoi-
res Boiron au împlinit 90 de ani de
existenþã în piaþa medicamentelor de
uz uman, pot afirma cu satisfacþie cã
parcursul meu se contopeºte ºi cu
evoluþia homeopatiei în România, un
drum ascendent în care primeazã
obligaþia de excelenþã pentru un me-
dicament homeopatic mereu mai
bine integrat în medicinã, mereu mai
util pentru medici, farmaciºti ºi, în
special, pentru sãnãtatea pacienþilor.

Reporter: Care a fost cea mai
mare provocare cu care v-aþi con-
fruntat pânã acum în activitatea
dumneavoastrã, dar cel mai mare
succes?

Silvia Mãinescu: Activitatea noa-
strã presupune provocãri profesiona-
le constante ºi multiple. Însã eu consi-
der cã resursa vitalã, cât ºi sufletul
unei companii este resursa umanã.
Asigurarea unui climat optim pentru
toþi colaboratorii permanenþi ai com-
paniei noastre este, cred eu, atât pro-
vocarea, cât ºi succesul meu cel mai
notabil. În spatele fiecãrui medica-
ment Boiron existã o cerinþã ºi anga-
jamente asumate în fiecare zi de cãtre
fiecare dintre noi, angajaþii ºi colabo-
ratorii permanenþi. Acesta este
know-how-ul ºi profesia noastrã. În
spatele fiecãrui medicament Boiron
existã un pacient ºi un profesionist din
domeniul sãnãtãþii care au încredere în
noi. ªi aceasta este mândria noastrã.
Pentru cã totul se reduce într-un final la
oameni, la sãnãtatea lor, la implicarea
acestora, la echilibrul ºi calitatea vieþii
ºi relaþiilor acestora, atât profesionale,
cât ºi personale.

”Atât Grupul Boiron,
cât ºi Boiron România
au fãcut paºi imenºi în
inovaþie în domeniul
homeopatic”

Reporter: Cum percepeþi deschi-
derea românilor faþã de tratamentele
homeopatice ºi cum a evoluat acea-
sta în ultimii ani? Aþi observat o
atenþie mai mare cãtre acest segment
în sau dupã pandemie?

Silvia Mãinescu: Laboratoires
Boiron au aniversat anul trecut 90 de
ani de existenþã ºi 22 de ani în arse-
nalul specialiºtilor în sãnãtate din

România. Încã din prima zi în þara
noastrã, scopul principal al Boiron a
fost ºi este de-a fabrica ºi distribui
pacienþilor români medicamente ho-
meopatice de înaltã calitate, într-un
cuvânt dezvoltarea homeopatiei. De
la începuturi ºi pânã în prezent, atât
Grupul Boiron, cât ºi Boiron Rom-
ânia au fãcut paºi imenºi în inovaþie
în domeniul homeopatic, au demon-
strat relevanþa homeopatiei în siste-
mul public de sãnãtate. Ne motivea-
zã cã 71% dintre români considerã cã
medicamentele homeopatice sunt
eficiente, 70% utilizeazã tratamente-
le homeopatice ca prevenþie, 64% le
folosesc de la primele simptome ale
unei boli, iar viitorul homeopatiei
sunã încurajator: 51% dintre români
doresc ca medicii sã prescrie mai
frecvent medicamente homeopatice
în primã intenþie, iar 63% dintre
români doresc sã se prescrie mai
frecvent medicamente homeopatice
în asociere cu cele convenþionale,
conform unui studiu IPSOS realizat
în iunie 2019. Abordarea homeopati-
cã o integreazã ºi completeazã pe cea
clasicã. Astfel, homeopatia a intrat
cu drepturi depline în arsenalul tera-
peutic al medicului ºi al farmacistu-
lui. Pentru cã medicina este una ºi in-
divizibilã, cum spune Christian Boi-
ron.

”Homeopatia este
parte integrantã din
ansamblul de
terapeutici la îndemâna
profesionistului în
sãnãtate”

Reporter: Cum vedeþi legãtura
dintre homeopatie ºi alopatie? Ce ar
trebui sã ºtie o persoanã scepticã în
privinþa tratamentelor homeopatice?

Silvia Mãinescu: Vã mulþumesc
pentru aceastã întrebare! Mi-a per-
mis câteva momente de reflecþie ºi
mi-a amintit de un interviu acordat
de Dna. farmacist MichPle Boiron în
ultima sa întâlnire cu presa din Rom-
ânia: ”Nu poþi sã convingi un om cã-
ruia nu-i este sete sã bea un pahar cu
apã“. Fiecare se documenteazã ºi îºi
fundamenteazã propriile convingeri.
”Homeopatia nu doar cã nu exclude
alopatia, dar ele sunt gândite sã me-
argã împreunã”.

Ce ºtim noi cu siguranþã astãzi
este cã homeopatia este parte inte-

grantã din ansamblul de terapeutici
la îndemâna profesionistului în sãnã-
tate, medic sau farmacist. Aproxi-
mativ 400.000 este numãrul estima-
tiv al profesioniºtilor din domeniul
sãnãtãþii care prescriu medicamente
homeopatice la nivel mondial. Medi-
cul cu competenþã în homeopatie
este medicul care, suplimentar stu-
diilor sale de medicinã, a decis sã-ºi
completeze formarea studiind ºi te-
rapia homeopaticã (alãturi de multe

alte metode terapeutice autorizate).
El ºtie sã prescrie la fel de bine ºi me-
dicamente alopate în combinaþie cu
cele homeopatice, ºi o face cu discer-
nãmânt ori de câte ori necesitãþile
clinice o impun. Mai mult, abordarea
homeopaticã, departe de a ignora sau
contrazice, o integreazã ºi complete-
azã pe cea clasicã. Astfel, homeopa-
tia a intrat cu drepturi depline în arse-
nalul terapeutic al medicului ºi al
farmacistului pentru cã homeopatia
înseamnã mai întâi de toate medica-
mente. Iar, medicamentele homeo-
patice sunt prescrise de profesio-
niºtii din sãnãtate ca orice alt medi-
cament.

Astãzi, medicina trebuie sã se
îndrepte cãtre o abordare centratã pe
individ, prin îngrijire personalizatã.
În sinergie cu medicina convenþiona-
lã, abordãrile complementare sunt
din ce în ce mai utilizate în întreaga
lume. Rãspund nevoii de a îngriji pa-
cienþii, de a le îmbunãtãþi calitatea
vieþii, precum ºi de a-i trata.

Reporter: Care sunt cele mai cãu-
tate tratamente homeopate pe plan

local? Câte produse Boiron existã pe
piaþa noastrã?

Silvia Mãinescu: La momentul
anului 2022, filiala Boiron din Rom-
ânia distribuia cãtre pacienþi mai
mult de 17 specialitãþi la care se ada-
ugã gama de medicamente homeo-
patice unitare cu nume ºtiinþifice la-
tineºti, prescrise de medici ºi utiliza-
te sub supravegherea farmaciºtilor.
Plaja patologiilor pe care le acoperã
terapeutica homeopaticã este vastã.
Formulele noastre de medicamente
OTC (care se pot elibera fãrã pre-
scripþie medicalã), spre exemplu,
sunt dedicate problemelor de sãnãta-
te frecvente ºi des întâlnite: rãceli, ri-
nite, tuse, efecte ale stresului, alergii,
echimoze, rãni superficiale, iar în ul-
timii ani ne-am concentrat atenþia
cãtre gamele pediatrice.

Boiron are astfel un portofoliu fo-
arte larg de produse care oferã pentru
medici, farmaciºti, profesioniºti din
domeniul sãnãtãþii ºi pentru pacienþi
soluþii terapeutice pentru un numãr
foarte mare de patologii. Oferta noa-
strã conþine o combinaþie de suºe ac-
tive ºi diluþii într-o singurã speciali-
tate farmaceuticã, însã ºi medica-
mente care se personalizeazã.

Scopul dezvoltãrii noilor produse
este, în general, acela de a pune la di-
spoziþia pacienþilor medicamente
homeopatice inovatoare, uºor de fo-
losit, care sunt însoþite de informaþii
referitoare la afecþiunile tratate ºi de
instrucþiuni clare de utilizare.

”Medicina trebuie sã
se îndrepte cãtre o
abordare centratã pe
individ, prin îngrijire
personalizatã”

Reporter: Cum a evoluat piaþa
internaþionalã de profil în ultimii ani
ºi unde suntem noi raportat la acea-
sta?

Silvia Mãinescu: Vã rog sã îmi
permiteþi un rãspuns oarecum filoso-

fic... Medicina a avansat enorm ºi a
fãcut paºi deosebiþi în slujba pacien-
þilor. Homeopatia, ca parte integran-
tã a acesteia, de asemenea.

Se pune accent din ce în ce mai
mult pe medicina integrativã ºi pe
conceptul de medicinã integrativã.
Medicina trebuie sã se îndrepte cãtre
o abordare centratã pe individ, prin
îngrijire personalizatã. În sinergie cu
medicina convenþionalã, abordãrile
complementare sunt din ce în ce mai
utilizate în întreaga lume. Rãspund
nevoii de a îngriji pacienþii, de a le
îmbunãtãþi calitatea vieþii, precum ºi
de a-i trata. Medicina integrativã re-
prezintã evoluþia fireascã a modelu-
lui medical.

Vã mulþumesc pentru cã îmi oferi-
þi posibilitatea sã reafirm cã acest
concept uneºte medicina convenþio-
nalã ºi formele complementare de
medicinã, homeopatie, fitoterapie,
gemoterapie, ca parte a unei abordãri
coordonate. Medicina integrativã se
bazeazã pe dovezi ale eficacitãþii ºi
siguranþei metodelor propuse. Mai
mult, considerã fiecare pacient unic,
acesta fiind actorul propriei sale sã-
nãtãþi. Homeopatia întruchipeazã
medicina integrativã, deoarece
împãrtãºeºte principiul ºi modelul de
îngrijire al acesteia. Homeopatia nu
este o medicinã. Existã o singurã me-
dicinã, iar homeopatia este o parte
din medicinã. Se înscrie în medicina
convenþionalã, pentru cã utilizeazã
medicamente ºi profesioniºti din do-
meniul sãnãtãþii. Face parte, de ase-
menea, din medicina complementa-
rã. Într-adevãr, ea le permite pacien-
þilor sã fie acompaniaþi pentru a-ºi
îmbunãtãþi calitatea vieþii, fãcându-i
în acelaºi timp pioni principali ai sã-
nãtãþii lor.

Reporter: Cum a evoluat aface-
rea Boiron anul trecut, faþã de 2021?
Ce estimãri aveþi pentru 2023?

Silvia Mãinescu: Anul trecut,
piaþa farmaceuticã a cunoscut un fe-
nomen de decontractare, iar Boiron
România a þinut pasul cu piaþa din
þara noastrã. Pacienþii au revenit la

obiceiul sãnãtos de a avea o atenþie
mai mare asupra prevenþiei sau îngri-
jirii anumitor afecþiuni, au învãþat,
dupã doi ani de izolare, cum sã se
protejeze mai bine, înþelegând im-
portanþa sãnãtãþii ºi a prevenþiei.
Aceste aspecte au avut ca efect
îndreptarea atât a pacientului, cât ºi a
medicului ºi a farmacistului cãtre te-
rapeutica homeopaticã, printre alte-
le.

Boiron România prezintã o cifrã
de afaceri stabilã, care raportatã la
populaþia þãrii noastre reprezintã mã-
sura eforturilor noastre constante pe
care le facem neobosiþi pentru a edu-
ca pacienþii români în spiritul unei
sãnãtãþi ecologice.

Reporter: Ce investiþii pregãtiþi
pentru anul acesta?

Silvia Mãinescu: În 2023 ne
orientãm cãtre completarea gamei
pediatrice cu noi soluþii terapeutice,
pentru copii ºi sugari, care sperãm sã
fie apreciate la fel de mult de profe-
sioniºtii din sãnãtate, dar ºi de pãrin-
þii micilor pacienþi pentru calitatea,
siguranþa ºi utilitatea lor.

Reporter: Ce aþi dori sã transmi-
teþi în mod special publicului despre
compania Boiron, care în 2022 a sãr-
bãtorit 90 de ani de existenþã? Care
au fost cele mai importante momente
din viaþa laboratoarelor Boiron?

Silvia Mãinescu: Povestea Labo-
ratoarelor Boiron a început în Franþa,
în anul 1932, când farmaciºtii Jean ºi
Henri Boiron, fraþi gemeni, au înce-
put sã producã medicamente homeo-
patice ca rãspuns la cererea medici-
lor care cãutau produse de calitate
pentru pacienþii lor. Astfel a început
un riguros proces de fabricaþie a me-
dicamentelor homeopatice, care la
acea vreme erau fabricate artizanal
chiar de cãtre medici. Au fost ghidaþi
de dorinþa de a garanta fiabilitatea,
eficacitatea ºi reproductibilitatea ac-
þiunii acestor medicamente.

Acum, dupã 90 de ani, Laboratoa-
rele Boiron înseamnã aceeaºi drago-
ste ºi preþuire pentru fiecare pacient,
echipamente industriale de ultimã
generaþie, aparate ultrasofisticate
proiectate de inginerii Laboratoare-
lor Boiron, în colaborare cu compa-
nii partenere, pentru a rãspunde pro-
cesului unic de fabricaþie a medica-
mentelor homeopatice: tuburi, doze,
monodoze sterile, creme, siropuri
etc. Beneficiind în special de cele
mai noi tehnologii în materie de sof-
tware de management ºi execuþie
pentru activitãþile de producþie ºi
control, Laboratoarele Boiron inve-
stesc constant în cele mai avansate
echipamente pentru a garanta calita-
tea medicamentelor ºi capacitatea de
producþie.

Filosofia Laboratoarelor Boiron
se bazeazã în mod intrinsec pe re-
spectul faþã de pacient ºi faþã de natu-
rã. Homeopatia este o soluþie utilã,
respectuoasã ºi durabilã pentru sãnã-
tatea oamenilor, a animalelor ºi a
plantelor. De la înfiinþare, Laborato-
arele Boiron au dezvoltat constant
principiul homeopatiei integrate în
medicinã, în întreaga lume. Suntem
alãturi de fiecare pacient în toate eta-
pele vieþii acestuia, pentru cã home-
opatia corespunde atât nevoii de a
trata, ”Cure”, cât ºi nevoii de a îngri-
ji, ”Care”.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Ce ºtim noi cu siguranþã astãzi este cã homeopatia
este parte integrantã din ansamblul de terapeutici
la îndemâna profesionistului în sãnãtate, medic
sau farmacist. Aproximativ 400.000 este numãrul
estimativ al profesioniºtilor din domeniul sãnãtãþii
care prescriu medicamente homeopatice la nivel
mondial".

M
edicina de astãzi trebuie sã se îndrepte cãtre o

abordare centratã pe individ, prin îngrijire persona-

lizatã, conform doamnei Silvia Mãinescu, directo-

rul general al Boiron România, care subliniazã cã, în

sinergie cu medicina convenþionalã, abordãrile complemen-

tare sunt din ce în ce mai utilizate în întreaga lume, rãs-

punzând nevoii de a îngriji pacienþii, de a le îmbunãtãþi

calitatea vieþii, precum ºi de a-i trata.
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NUTRITIE

”Spersãsepropagecâtmai
mult ºi în þaranoastrãnutriþia
bazatãpedoveziºtiinþifice”

(Interviu cu Nicoleta Tupiþã, dietetician autorizat, Manager Nutriþie în cadrul Nestlé România,
Bulgaria ºi Þãrile Adriatice)

l ”Nutriþia este o ºtiinþã foarte complexã ºi doar puþini se pricep cu adevãrat” l ”Cel mai sãnãtos stil de alimentaþie este
cel care þi se potriveºte” l ”Programele Nestlé de nutriþie sunt într-o continuã expansiune”

Reporter: Cum aþi ales speciali-
zarea de nutriþionist-dietetician? Ce
v-a dus cãtre acest domeniu?

Nicoleta Tupiþã: Pentru mine a
fost chiar o chemare. Am început sã
dezvolt un interes pentru nutriþie în
clasa a XI-a, dar nu ºtiam pe atunci
cã existã o facultate la care sã pot
studia acest domeniu. Nu pot spune
cã pe atunci mi-am dorit neapãrat sã
ajut oamenii sã mãnânce mai sãnã-
tos, dar am fost foarte curioasã sã
aflu de ce mâncãm ºi ce se întãmplã
cu mâncarea în organismul nostru.
Mai apoi a apãrut dorinþa de a pro-
mova alimentaþia sãnãtoasã bazatã
pe ºtiinþã, tocmai pentru cã eu am
suferit din cauza informaþiilor ero-
nate pe care le gãseam pe internet
sau în media. Acum se gãsesc mult
mai multe informaþii corecte, dar
încã este mult loc de îmbunãtãþire.

Reporter: Cum vedeþi educaþia
nutriþionalã în þara noastrã? De ce,
pe de o parte, este ignoratã de o bunã
parte a populaþiei, iar pe de alta, ”to-
atã lumea se pricepe la nutriþie”?

Nicoleta Tupiþã: Cred cã lumea
nu vede nutriþia ca pe o ºtiinþã ºi ca
pe un domeniu medical. Pentru mul-
þi, nutriþia este ca un tratament bã-
besc. Se întâmplã de multe ori ca cei
care au trecut printr-o anumitã boalã
sã aibã impresia cã ei ºtiu totul de-
spre aceasta ºi dau sfaturi celor din
jur. De mâncat, mãnâncã toatã lu-
mea de mai multe ori pe zi, deci, de
ce nu s-ar pricepe la nutriþie? Nutri-
þia este o ºtiinþã foarte complexã ºi
doar puþini se pricep cu adevãrat.
Multe probleme de nutriþie nici mã-
car nu se trateazã doar de nutriþio-
nist, ci de o echipã de specialiºti din
care fac parte medicul, nutriþioni-
stul, psihologul, antrenorul fizic.

Sper sã se propage cât mai mult ºi
în þara noastrã nutriþia bazatã pe do-
vezi ºtiinþifice pentru cã avem peste
400 de dieteticieni autorizaþi, iar nu-
mãrul lor este în creºtere an de an.
Aceºtia sunt specialiºtii cei mai în

mãsurã sã dea sfaturi de nutriþie ºi sã
facã educaþie.

Reporter: Cum ar trebui sã arate
un meniu zilnic sãnãtos?

Nicoleta Tupiþã: Existã câteva
grupe de alimente care trebuie sã se
regãseascã în meniul zilnic pentru a
avea o alimentaþie sãnãtoasã, ºi anu-
me:
ü douã fructe de mãrime medie

sau echivalentul în fructe mici sau
tãiate;
ü legume crude ºi gãtite, cel

puþin jumãtate din farfuria de la
prânz ºi cinã;
ü jumãtate din cerealele ºi pro-

dusele derivate sã fie integrale (2-3
felii de pâine integralã, 100-150
grame de paste integrale sau orez in-
tegral, 30-40 grame de cereale de
mic dejun integrale sau granola);
ü 20-30 grame de nuci/migda-

le/alune de pãdure/unt de arahi-
de/caju;
ü 2-3 porþii de lactate (un iaurt

mic, 50-100 grame de brânzã proa-
spãtã degresatã sau un pahar de lap-
te semi-degresat);
ü 50 -100 grame de legumino-

ase (fasole, linte, nãut, mazãre ver-
de, soia) – depinde de cantitatea de
proteine animale consumatã;
ü 100 - 150 grame de carne sla-

bã sau 1-2 ouã sau 150 grame de
peºte (se alterneazã de la o zi la alta
sau se pot înlocui cu leguminose în
anumite zile pentru varitate);
ü 1,5 -2 litri de apã.

”Pierderea unui
numãr mare de
kilograme pe termen
scurt nu este
sustenabilã ºi este
greu de menþinut
greutatea atinsã”

Reporter: La ce trebuie sã fie

atenþi cei care doresc sã înceapã ºi
sã ducã la bun sfârºit o dietã, iar ul-
terior sã menþinã rezultatele?

Nicoleta Tupiþã: Dieta de slãbit
nu trebuie sã fie una drasticã. Se va
reduce aportul caloric cu 500 pânã
la 1.000 kcal, în funcþie de nevoi ºi
de consumul caloric actual. În gene-
ral, trebuie sã ne gândim cã ne
schimbãm stilul de viaþã pe termen
lung ºi nu sã þinem doar o dietã la fi-
nalul cãreia revenim la obiceiurile
dinainte. Pentru menþinere nu existã
formule speciale, doar o alimentaþie
sãnãtoasã ºi o relaþie sãnãtoasã cu
mâncarea. O restricþionare drasticã
poate duce la tulburãri de alimenta-
þie, mai ales la persoanele care
mãnâncã dezechilibrat pe un fond
emoþional. Pierderea unui numãr
mare de kilograme pe termen scurt
nu este sustenabilã ºi este greu de
menþinut greutatea atinsã. Corpul
este înfometat ºi ne va da toate sem-
nalele cã trebuie sã se hrãneascã,
ceea ce va face menþinerea foarte di-
ficilã. Este important sã se pornea-
scã la drum cu multã rãbdare ºi înþe-
legerea funcþionãrii organismului ºi
se va evita înfometarea organismu-
lui. Existã o diferenþã dintre foamea
organismului ºi foamea creierului.
Creierul probabil va percepe o oare-
care înfometare oricând încercãm sã
mâncãm mai puþin pentru cã este
sensibil ºi rezistent la schimbarea
obiceiurilor.

Reporter: Cum învãþãm sã fim
disciplinaþi atunci când hotãrâm sã
ne schimbãm obiceiurile alimentare
ºi sã trecem cãtre un regim sãnãtos?

Nicoleta Tupiþã: Avem nevoie
de voinþã, dar ºi de mult ajutor din
partea specialiºtilor, a familiei ºi a
prietenilor. Este important sã nu
avem multe tentaþii alimentare în ju-
rul nostru pentru cã ºi voinþa are o li-
mitã ºi este bine sã o ajutãm, nu sã o
testãm. Am putea începe cu paºi
mici, nu cu schimbãri radicale. Pu-
tem începe prin a mânca legume cel
puþin la o masã, apoi trecem la fruc-
te (introducem un fruct pe zi), apoi
includem ºi nucile ºi seminþele. Fie-
care obicei trebuie bine sedimentat
înainte de a trece la unul nou. Fun-
cþionãm totuºi diferit, iar unii prefe-
rã schimbãri radicale ºi o promisiu-

ne puternicã faþã de ei. Majoritarea,
însã, funcþionãm cu schimbãri mici.
De asemenea, cred cã efectele bene-
fice resimþite dupã îmbunãtãþirea
alimentaþiei (somn, tonus muscular,
energie, sãnãtate digestivã etc.) ne
vor motiva pentru a continua.

”Principalele
probleme din þara
noastrã care duc la un
stil de alimentaþie
nesãnãtos sunt lipsa
educaþiei nutriþionale
ºi porþiile foarte
mari”

Reporter: Care sunt cele mai
frecvente greºeli pe care le facem în
alimentaþie? Trecem greu la un stil
sãnãtos pentru cã bucãtãria române-
ascã, în general, este una cu prepa-
rate grase?

Nicoleta Tupiþã: Bucãtãria rom-
âneascã este un mix de influenþe din
care a ieºit cel mai bun gust. Prepa-
ratele tradiþionale sunt destul de
consistente, dar ce le face irezistibi-
le este gustul. Cu toate acestea, cred
cã principalele douã probleme din
þara noastrã care duc la un stil de ali-
mentaþie nesãnãtos sunt lipsa edu-
caþiei nutriþionale ºi porþiile foarte
mari. Avem ºi preparate tradiþioale
foarte sãnãtoase, cum sunt supele ºi
ciorbele. Anul trecut am promovat
cu ocazia Zilei Internaþionale a Che-
filor ºi Bucãtarilor, 20 octombrie,
tocmai aceste preparate tradiþiona-
le. Am adus în faþã beneficiile supe-
lor ºi ciorbelor pentru a-i încuraja pe
români sã le consume zilnic. Supele
ºi ciorbele cu multe legume ºi conþi-
nut mic de grãsimi (din smântânã
sau carne grasã) sunt excelente ºi
pentru a introduce mai multe legu-
me în alimentaþia copiilor.

O altã greºealã pe care o face mul-
tã lume este sã considere cã mânca-
tul sãnãtos este scump. Dacã înþele-
gem principiile alimentaþiei sãnãto-
ase ºi ale unei farfurii echilibrate,
vom putea face alegeri sãnãtoase
accesibile ca preþ. Dau tot timpul

exemplul cartofilor cu carne ºi cu
salatã de varzã care reprezintã o far-
furie echilibratã dacã pe jumãtate
din farfurie este salatã, iar carnea
este slabã ºi gãtitã la cuptor. Avoca-
do în fiecare zi, chia sau quinoa sunt
sãnãtoase, dar nu înseamnã cã fãrã
acestea nu putem avea o alimentaþie
echilibratã.

Reporter: Ce ne puteþi spune de-
spre planurile de nutriþie personali-
zate?

Nicoleta Tupiþã: Pentru cã fieca-
re este unic în felul sãu, cel mai sã-
nãtos stil de alimentaþie este cel care
þi se potriveºte. Existã multe reco-
mandãri nutriþionale ºi este dificil
sã le respectãm pe toate. Trãim
într-o epocã a vitezei în care timpul
este resursa cea mai preþioasã, pe
care de multe ori nu vrem sã o chel-
tuim pe organizarea ºi preparerea
meselor. Sã mâncãm ca la carte nu
este scump, dar necesitã destul de
mult timp, trebuie sã recunosc. Nu-
triþia personalizatã poate rezolva di-
lema timpului pentru cã un dieteti-
cian ne poate ghida cãtre soluþiile
potrive stilului nostru de viaþã, ne-
voilor ºi timpului pe care îl avem la
dispoziþie.

Nutriþia personalizatã poate pre-
supune ºi o testare nutritgeneticã
dacã ne dorim sã trecem la un nivel
superior de înþelegere a nevoilor no-
astre. Eu consider cã ne putem
îmbunãtãþi semnificativ alimentaþia
ºi fãrã aceste testãri, dar apelând la
un specialist care ne poate face re-
comandãri nutriþionale personaliza-
te, pornind de la nevoile nutriþionale
ºi luând în considerare ritmul vieþii
noastre.

”La nutriþionist, la fel
ca la psiholog, nu ar
trebui sã mergi doar
când ai o problemã”

Reporter: Ar trebui sã mergem la
nutriþionist aºa cum mergem la me-
dicul de familie - sã ne cunoaºtem
nevoile personale privind alimenta-
þia ºi sã primim recomandãri, indife-
rent cã vrem sã slãbim sau sã avem
un stil de viaþã sãnãtos?

Nicoleta Tupiþã: La nutriþionist,
la fel ca la psiholog, nu ar trebui sã
mergi doar când ai o problemã.
Dacã ne adresãm unui astfel de spe-
cialist, putem preveni multe proble-
me de sãnãtate.

Oricine poate beneficia de o ana-
lizã a nevoilor nutriþionale ºi a obi-
ceiurilor alimentare, precum ºi de
educaþie nutriþionalã ºi recomandãri
personalizate. O discuþie cu un die-
tetician autorizat vã poate ajuta ºi sã
faceþi mai uºor diferenþa dintre mi-
turi ºi informaþii bazate pe dovezi
ºtiinþifice.

Reporter: Pandemia ne-a deter-
minat sã gãtim mai mult acasã, poa-
te ºi sã fim ceva mai atenþi la ce
mâncãm. A devenit aceasta o ten-
dinþã în ultimii ani?

Nicoleta Tupiþã: În timpul pan-
demiei am observat, prin studii, cã
mulþi români au gãtit ºi cei cu copii
i-au implicat frecvent pe aceºtia la
prepararea meselor. Sper ca acest
obicei sã se pãstreze pentru cã aduce
doar beneficii.

Studiile internaþionale au arãtat
cã au existat douã comportamente
radical opuse. O parte din populaþie
a mâncat mai sãnãtos pentru cã a
avut mai mult timp la dispoziþie ºi
ºi-a dorit sã fie cât mai sãnãtoasã
pentru a fi rezistentã în faþa virusu-
lui. La polul opus au fost cei care au
consumat mai mult fast-food pentru
cã, în carantinã fiind, alte activitãþi
care le aduceau plãcere au fost inter-
zise, iar mâncarea a rãmãs printre
singurele plãceri.

Revenirea la normalitate ºi petre-
cerea timpului afarã sau la muncã au
mai redus din timpul acordat gãtitu-
lui, dar cred cã multã lume a gãsit
plãcere ºi relaxare în aceastã activi-
tate, deci nu va renunþa atât de uºor,
chiar dacã, probabil, va reduce frec-
venþa. Gãtitul acasã este ºi o varian-
tã de a mânca sãnãtos într-un buget
rezonabil, ceea ce cred cã va fi de
mare importanþã pentru noi în 2023,
în contextul inflaþiei.

Reporter: Care a fost strategia
Nestlé România pe partea de educa-
þie nutriþionalã în 2022 ºi ce pregãti-
þi pentru 2023?

Nicoleta Tupiþã: Programele no-
astre de nutriþie sunt într-o continuã
expansiune. Avem douã programe
de educaþie nutriþionalã în ºcoli care
au ajuns la 400.000 de copii în ulti-
mii zece ani ºi continuã sã includã
mai mulþi copii de la an la an.
Începând de anul acesta vom extin-
de programul ”Traista cu sãnãtate”
în alte douã judeþe ºi peste graniþã,
în Republica Moldova. Miºcarea
Naþionalã ”ªi eu trãiesc sãnãtos!”,
iniþiatã de Fundaþia PRAIS, a ajuns
la un numãr record de copii, 70.000,
doar în 2022.

Pentru publicul larg, continuãm
sã promovãm ghidurile noastre
pentru mese echilibrate, NutriPor-
þia ºi VeggiePorþia. Anul trecut,
împreunã cu Asociaþia Nevãzãtori-
lor din România, am adaptat aceste
ghiduri ºi pentru persoanele cu de-
ficienþe de vedere pentru cã nutriþia
sãnãtoasã trebuie sã fie accesibilã
tuturor.

În acelaºi timp, am promovat,
pentru al treilea an la rând, gãtitul
împreunã cu copiii. În 2022 am pre-
gãtit împreunã cu micii chefi cea
mai mare supã de legume din Rom-
ânia, 700 de litri, care a fost donatã
cãtre ONG-urile care au în grijã co-
pii ºi refugiaþi ucraineni.

Colaborãm ºi cu Federaþia Româ-
nã de Gimnasticã ºi am susþinut mai
multe cursuri de nutriþie pentru tine-
rii sportivi.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Am promovat, pentru al treilea an la rând,
gãtitul împreunã cu copiii. În 2022 am pregãtit
împreunã cu micii chefi cea mai mare supã de
legume din România, 700 de litri, care a fost
donatã cãtre ONG-urile care au în grijã copii ºi
refugiaþi ucraineni".

Î
n þara noastrã sunt peste 400 de dieteticieni autorizaþi,

iar numãrul lor este în creºtere an de an, declarã Nicoleta

Tupiþã, dietetician autorizat, Manager Nutriþie în cadrul

Nestlé România, subliniind cã aceºtia sunt specialiºtii cei

mai în mãsurã sã dea sfaturi de nutriþie ºi sã facã educaþie în

domeniu.
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WELLNESS

”Wellness-ulesteopiaþãîn
continuãevoluþie,undeaparatura
deanul trecutdejaesteveche”

(Interviu cu Ioana Berza, kinetoterapeut, fondatorul ºi managerul clinicilor de recuperare ºi wellness Iola din Bacãu)

l ”Prevenþia este mult mai eficientã decât orice formã de tratament” l ”Piaþa serviciilor de wellness are un potenþial de
creºtere enorm ºi cred cã în viitor vom vedea o accelerare a expansiunii”

Reporter: Aþi fondat ºi conduceþi
centrul de recuperare Iola, iar recent
aþi intrat pe piaþa de wellness. Ce v-a
determinat sã abordaþi ºi acest seg-
ment?

Ioana Berza: De-a lungul anilor
ne-au trecut pragul pacienþi cu pro-
bleme grave ºi foarte grave, pe care
am reuºit sã îi punem pe picioare,
uneori cu eforturi foarte mari, ºi care
ºi-au dorit sã aibã în continuare un
loc unde sã vinã pentru “întreþine-
rea” anualã/lunarã, dupã posibilitãþi.
Astfel s-a nãscut ideea de Iola Wel-
lnes - un loc unde pacienþii noºtri dau
startul Stãrii de Bine, dupã ce spun
Stop Durere! ªi avem aici o gamã va-
riatã de proceduri wellness, menite
sã ofere continuitate pe zona de recu-
perare, dar care sã ofere un plus de
întreþinere în tratamentul celor mai
comune afecþiuni de ordin estetic.

Am fost pionieri în judeþul Bacãu,
cu tehologia de ultimã generaþie pe
care o avem în clinicã, aºa cã nici cu
Iola Wellness nu puteam sã facem al-
tfel - am adus aparaturã de ultimã ge-
neraþie care sã redea starea de bine,
sã îi ajute pe pacienþi sã fie mai tineri
ºi mai frumoºi!

”Trebuie sã investim
foarte mult în educarea
clientului în ceea ce
priveºte beneficiile
serviciilor oferite”

Reporter: Cum a evoluat piaþa lo-
calã de wellness în ultimii ani, în ºi
dupã pandemie? Unde se situeazã
România faþã de Europa, în acest do-
meniu?

Ioana Berza: Este o piaþã în conti-
nuã evoluþie, unde aparatura de anul
trecut deja este veche. Este o piaþã
unde se investeºte mult, însã cred cã
este încã departe de a-ºi fi atins po-
tenþialul maxim. Odatã cu pandemia,
cererea pentru serviciile de wellness
a crescut, oamenii conºtientizând
beneficiile aduse de terapiile ºi trata-
mentele din centrele de specialitate
asupra sãnãtãþii. Însã, adevarata

muncã începe în momentul în care
clientul intrã în clinicã. Majoritatea
oamenilor au doar o idee generalã
despre ceea ce îºi doresc. Trebuie sã
investim foarte mult în educarea
clientului în ceea ce priveºte benefi-
ciile serviciilor oferite.

Mãrimea pieþei este greu de mãsu-
rat în contextul în care sectorul eco-
nomic este foarte divizat, cu jucãtori
care activeazã sub diverse forme le-
gale. Cred cã suntem puþin în urma
Europei, dar nu mult. Avem aparatu-
rã uneori mai bunã decât centrele de
wellness din marile oraºe ale lumii,
însã puterea de cumpãrare a români-
lor este mult în urma lor. Iar pe o pia-
þã localã precum judeþul Bacãu, lu-
crurile acestea se simt ºi mai acut.

Reporter: Care sunt tendinþele pe
aceastã piaþã ºi cum estimaþi evoluþia
viitoare?

Ioana Berza: Eu cred cã viitorul
aparþine acelora care au grijã de ei,
iar noi, la Iola, fix asta încercãm sã
facem - sã îi învãþãm pe oameni sã
aibã grijã de ei, pentru cã prevenþia
este mult mai eficientã decât orice
formã de tratament. Dincolo de rã-
sfãþ, de stare de bine, de modul în
care arãtãm, cele mai semnificative
rezultate se obþin în starea de sãnãta-
te. ªi aici mai avem puþin de lucrat cu
mentalitatea oamenilor, dar cred cã
suntem pe drumul cel bun.

Piaþa serviciilor de wellness este o
piaþã cu un potenþial de creºtere
enorm ºi cred cã în viitor vom vedea
o accelerare a expansiunii, aºa cum
se întâmplã deja în afarã.

”Cel mai solicitat
aparat al nostru este
NuEra® Tight”

Reporter: Ce servicii de wellness
oferiþi ºi care sunt cele mai solicita-
te?

Ioana Berza: În clinica Iola veþi
gãsi tratamente de rejuvenare, trata-
mente pentru celulitã, tratamente
post ºi preintervenþii, masaje - de re-
laxare, cu roci vulcanice, cu ventuze,
anticelulitic, facial etc.

Cel mai solicitat aparat al nostru
este NuEra® Tight, cel mai perfor-
mant ºi mai eficient echipament de
remodelare corporalã. Acesta poate
desfãºura simultan, în aceeaºi ºedin-
þã, mai multe protocoale de trata-
ment graþie celor trei tehnologii ino-
vatoare ºi posibilitãþii de a alege
între cinci radiofrecvenþe, în funcþie
de adâncimea fiecãrui tip de þesut
tratat.

Acest tratament non-invaziv,
100% sigur pentru sãnãtate, care po-
ate fi efectuat în orice anotimp, fãrã
sã fie necesarã o perioadã de recupe-
rare, vine cu rezultate spectaculoase
pentru o gamã largã de probleme cor-
porale: grãsime (depuneri localizate
de þesut adipos), celulitã (apoasã,
adipoasã sau fibroasã), riduri, piele
lãsatã, încreþitã sau întãritã, fãrã ela-
sticitate, aspect îmbãtrânit al muscu-
laturii.

Cele trei tehnologii prin care NuE-
ra® Tight acþioneazã simultan au ca
scop personalizarea în detaliu a pro-
cedurii în funcþie de problema cu
care clientul se prezintã în clinicã, de
zona corpului care trebuie tratatã, de
tipurile ºi starea þesuturilor pe care
radiofrecvenþa le strãbate.

Tehnologia FocalRF îi permite di-
spozitivului sã emitã pe mai multe
frecvenþe, ceea ce se traduce printr-o
penetrare a þesuturilor la diverse
adâncimi, obþinându-se o încãlzire
profundã sau superficialã a þesuturi-
lor, în funcþie de nevoia tratamentu-
lui în curs.

Tehnologia NuLogic combinã pa-
rametrii mai multor protocoale de
tratament în cadrul aceleiaºi ºedinte,
astfel încât pot fi atacate simultan
mai multe probleme corporale.

Tehnologia NuAPIC þine sub con-
trol nivelul temperaturii pe toatã du-
rata tratamentului, permiþând terape-
uþilor Iola Center sã se concentreze
pe derularea tratamentului cu maxi-
mã eficienþã, fãrã sã fie distraºi de
grija pentru reglarea manualã a
încãlzirii þesuturilor de suprafaþã, re-
spectiv profunzime.

Graþie tehnologiei de control al
temperaturii, în timpul tratamentelor
de slãbire localizatã ºi reducere a ce-
lulitei se poate atinge, în numai 1-2
minute, cea mai eficientã temperatu-
rã terapeuticã - 45EC. Acest nivel al
temperaturii este menþinut pe par-
cursul desfãºurãrii procedurii, fãrã
niciun disconfort pentru client, ceea
ce se traduce prin cele mai bune re-
zultate pe care un echipament cu ra-
diofrecvenþã le poate oferi.

Marele avantaj al tehnologiilor cu
care NuEra® Tight este echipat con-
stã în eliminarea senzaþiei de arsurã
pe care clienþii o resimþeau, de obi-
cei, în timpul procedurilor efectuate
cu aparate de radiofrecvenþã de ge-
neraþie veche, chiar dacã acestea nu
reuºeau sã atingã temperatura nece-
sarã remodelãrii corporale.

Cu NuEra® Tight, adipocitele re-
acþioneazã încã de la prima ºedinþã
de tratament, iar pielea este vizibil
mai întinsã. Totuºi, acesta este un
tratament progresiv ºi cumulativ,
care are nevoie de 6-12 ºedinþe pen-
tru rezultate consistente ºi durabile,
colagenul nou fiind construit, în me-
die, dupã trei luni de la debut. Totuºi,
cei mai mulþi clienþi ai Iola Center au
observat îmbunãtãþiri spectaculoase
încã de la prima ºedinþã efectuatã cu
acest echipament.

”Wellness este un
concept simplu ºi se
referã la starea de bine
generalã care ar trebui
sã te ghideze în tot
ceea ce faci”

Reporter: Ce aþi dori sã le tran-
smiteþi persoanelor care sunt intere-
sate de serviciile de wellness, dar nu
au apelat niciodatã la un centru de
specialitate?

Ioana Berza: Cã ar trebui sã o
facã ºi cât mai repede! Wellness ar
trebui sã însemne pentru fiecare din-
tre noi: sãnãtate sau sã ducã la o cali-
tate bunã a vieþii; sãnãtate fizicã,
mentalã ºi emoþionalã; deschidere la
schimbãri, care sã ne aducã satisfac-
þii (personale, profesionale, emoþio-
nale etc.). Pentru cã, deºi sunã fancy,
wellness în sine este un concept sim-
plu ºi se referã la starea de bine gene-
ralã care ar trebui sã te ghideze în tot
ceea ce faci.

Reporter: La cât s-a ridicat inve-
stiþia în centrul de wellness ºi ce a
presupus aceasta?

Ioana Berza: Am investit peste
500.000 de euro în aparaturã ºi per-
sonal specializat. În acest moment
avem trei aparate de ultimã genera-
þie, unice pe piaþa din Bacãu.

NuEra® Tight este cel mai nou di-
spozitiv bazat pe radiofrecvenþã me-
dicalã, de înaltã putere - 250W, care
acþioneazã prin încãlzirea, fie la su-
prafaþã fie în profunzime, a straturi-
lor dermice ºi sub-dermice ale pielii,

stimulând producþia de colagen ºi
subþierea zonelor tratate.

Care Therapy este un echipament
de ultimã generaþie, cu ajutorul cãru-
ia corpul uman îºi va folosi propria
energie ºi mecanismele de regenera-
re de la nivel tisular ºi muscular,
astfel încât sã producã vindecarea.

Laserul Irradia este un dispozitiv
optic, care genereazã un fascicul de
lumina purã, ce poate pãtrunde în
stratul superficial sau adânc al pielii.
În cazul terapiei cu laser pentru þesu-
tul adânc se va folosi modulul
foto-bio, pentru a stimula metaboli-
smul celular ºi a accelera procesul de
vindecare al pielii.

În tratarea þesutului superficial se
va folosi un cap de tratament convex
mai mare, ce va deplasa lichidul în
exces localizat la nivelul superior,
astfel încât laserul sã poatã penetra
straturile mai adânci ale pielii.

”Am reuºit sã creºtem
cifra de afaceri cu 25%
în 2022, comparativ cu
anul anterior”

Reporter: Cum au evoluat în
2022 afacerile Iola, per ansamblu?

Ioana Berza: A fost un an bun, nu
la fel de bun cum îl preconizam, dar a
fost bine. Am reuºit sã creºtem cifra
de afaceri cu 25% comparativ cu
anul anterior, însã pentru cã investim
în continuare în clinicã suntem de-
parte de a fi pe plus. Dar asta nu ne
împiedicã sã ne facem treaba ºi încã

foarte bine.
Reporter: Cum vedeþi dezvolta-

rea afacerii dumneavoastrã în urmã-
torii ani? Veþi aborda ºi alte segmen-
te, în afarã de recuperare ºi wellness?

Ioana Berza: Momentan, planuri-
le sunt de creºtere a notorietãþii pe
piaþa din Bacãu, sã ºtie toatã lumea
cã la noi gãsesc cele mai bune apara-
te la preþurile corecte. Încã mai avem
de lucrat aici, dar sigur cã ne uitãm ºi
spre viitor - ne gândim sã mai deschi-
dem o nouã clinicã ºi sã ducem ex-
pertiza noastrã ºi în alte oraºe.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Cel mai solicitat aparat
al nostru este NuEra®
Tight, cel mai
performant ºi mai
eficient echipament de
remodelare corporalã.
Acesta poate desfãºura
simultan, în aceeaºi
ºedinþã, mai multe
protocoale de tratament
graþie celor trei
tehnologii inovatoare ºi
posibilitãþii de a alege
între cinci
radiofrecvenþe, în
funcþie de adâncimea
fiecãrui tip de þesut
tratat".

I
oana Berza, fostã campioanã naþionalã la categoria Echi-

taþie pentru Amatori, a ales, în urma unor accidente, sã

se recupereze prin fizio-kinetoterapie, ceea ce i-a atras in-

teresul pentru recuperarea medicalã. Astfel, a decis sã îºi

deschidã propria clinicã de profil, ocupându-se personal de

tratarea pacienþilor, iar recent a intrat pe piaþa de wellness,

acest segment al clinicii sale oferind continuitate pe zona de

recuperare ºi, totodatã, aduce un plus de întreþinere.

A fost un an bun, nu la fel de bun cum îl
preconizam, dar a fost bine. Am reuºit sã creºtem
cifra de afaceri cu 25% comparativ cu anul
anterior, însã pentru cã investim în continuare în
clinicã suntem departe de a fi pe plus".

Avem aparaturã uneori mai bunã decât centrele
de wellness din marile oraºe ale lumii, însã puterea
de cumpãrare a românilor este mult în urma lor.
Iar pe o piaþã localã precum judeþul Bacãu,
lucrurile acestea se simt ºi mai acut".
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PRODUSE SI SERVICII

”Româniaarespa-uricepot
concuracuuºurinþãcu
oricarespadinEuropa”

(Interviu cu Laura Pãtru, Director de Comunicare Bacolux)

l ”Tot mai mulþi oameni înþeleg importanþa prevenþiei ºi aleg sã se menþinã, sã se trateze sau doar sã se relaxeze cu
resurse naturale” l ”Avem resurse naturale valoroase ºi facem eforturi constante sã le folosim cât mai mult în beneficiul
oaspeþilor” l ”Suntem convinºi cã piaþa de wellness are un viitor bun în România”

Reporter: Cum a evoluat piaþa
localã de wellness în ultimii ani, în
ºi dupã pandemie?

Laura Pãtru: Piaþa de wellness
a înregistrat o creºtere constantã în
ultimii ani, nu doar în România, ci
la nivelul þãrilor europene. Tot mai
mulþi oameni înþeleg importanþa
prevenþiei ºi aleg sã se menþinã, sã
se trateze sau doar sã se relaxeze cu
resurse naturale.

În pandemie cu toþii am simþit o
scãdere semnificativã a pieþei, cau-
zatã de context. Din fericire, oa-
speþii noºtri conºtientizeazã im-
portanþa sãnãtãþii. Deºi comporta-
mentul turistului este influenþat de
factori externi, în acest moment va-
riaþiile sunt destul de mici.

Chiar dacã imediat dupã pande-
mie a fost o tendinþã de scãdere, de-
calajul a fost recuperat rapid.

Reporter: Cum a fost afectat
acest sector, dar ºi afacerea dumne-
avoastrã de pandemie ºi ce strate-
gie aþi abordat ca sã vã menþineþi în
piaþã?

Laura Pãtru: Industria ospitali-
tãþii, implicit cea de wellness, a
fost una dintre cele mai avariate,
fiind înregistrate scãderi majore
cauzate de mãsurile de prevenþie.
Ca management în timpul crizei
pandemice ne-am concentrat în

primul rând pe echipã ºi am reuºit
sã depãºim aceastã perioadã
pãstrând toþi membrii ei. Am cãutat
soluþii de digitalizare mai mult ca
oricând ºi am încercat sã ne adap-
tãm în timp real nevoilor ºi solici-
tãrilor oaspeþilor noºtri. Credem
cã, în final, adaptabilitatea ºi reac-
þia rapidã au fost soluþiile care
ne-au ajutat cel mai mult.

”România a fãcut
progrese remarcabile
în domeniul
wellness”

Reporter: Unde se situeazã
România faþã de Europa, în acest
domeniu?

Laura Pãtru: România a fãcut
progrese remarcabile în domeniul
wellness, având în prezent spa-uri
în care s-au investit sume relevan-
te, ce pot concura cu uºurinþã cu
oricare spa din Europa. Am avut
încrederea de a concura cu spa-ul
nostru la competiþii internaþionale
ºi am câºtigat în faþa altor 11 þãri,
iar ca noi mai sunt colegi din indu-
strie cu realizãri vizibile în piaþa
europeanã. Avem resurse naturale
valoroase ºi facem eforturi con-
stante sã le folosim cât mai mult în

beneficiul oaspeþilor. În eforturile
noastre ne ajutã cu siguranþã ºi am-
plasamentul natural deosebit de
care ne bucurãm la Bãile Hercula-
ne, obiectivele turistice ºi tot ce are
România de oferit în materie de tra-
diþii ºi culturã. S-au fãcut progrese
ºi pe partea de infrastructurã ºi sun-
tem optimiºti cã investiþiile publice
vor þine pasul cu investiþiile priva-
te.

Reporter: Care sunt tendinþele
pe aceastã piaþã ºi cum estimaþi
evoluþia viitoare?

Laura Pãtru: Suntem convinºi
cã piaþa de wellness are un viitor
bun în România, însã trebuie sã de-
punem eforturi pentru asta. Crizele
din energie, escaladarea preþurilor
ºi alþi factori externi necesitã un
management foarte atent pentru a
putea menþine produsul accesibil ºi
pentru a gãsi soluþii de a continua
investiþiile în acest segment.

Reporter: Ce servicii de wel-
lness oferiþi ºi care sunt cele mai
solicitate?

Laura Pãtru: În spa-urile noa-
stre din Bãile Herculane folosim
apa termalã sulfuroasã din izvorul
propriu pentru a realiza cure balne-
are ºi terapiile conexe acestora,
precum electroterapie ºi hidrotera-
pie. Pe lângã serviciile balneo, di-
spunem de servicii de masaj, kine-

toterapie ºi elongaþii, dar ºi de faci-
litãþi precum: piscinã interioarã ºi
exterioarã, bazine calde, jacuzzi,
cinci tipuri de saunã, salinã, zone
de relaxare, dar ºi o secþiune de spa
dedicatã copiilor, cu piscinã, tobo-
gan acvatic ºi salinã special desti-
natã celor mici.

Toate serviciile ºi facilitãþile
sunt apreciate de cãtre oaspeþi, dar
credem cã apele cu proprietãþi vin-
decãtoare rãmân cele care definesc
cel mai bine Bãile Herculane ca de-
stinaþie.

”Proprietãþile curelor
cu apã termalã
sulfuroasã sunt
incontestabile, fiind
utilizate în tratarea
afecþiunilor de peste
2000 de ani”

Reporter: În ce mãsurã ne ajutã
sã rãmânem sãnãtoºi serviciile
dumneavoastrã de spa ºi wellness?

Proprietãþile curelor cu apã ter-
malã sulfuroasã sunt incontestabi-
le, fiind utilizate în tratarea afecþiu-
nilor de peste 2000 de ani. De la
boli reumatice la afecþiuni derma-
tologice sau ginecologice, apele

termale au o sferã largã de acþiune.
Alte proceduri efectuate în spa

sau facilitãþi ale acestuia pot ajuta,
în funcþie de caz, la îmbunãtãþirea
circulaþiei sanguine, detoxifiere,
detensionare muscularã, relaxare
ºi la multe alte afecþiuni minore sau
severe.

Reporter: Care este profilul
clienþilor dumneavoastrã?

Laura Pãtru: Ne-am concentrat
pe facilitãþi destinate familiilor ºi
copiilor, iar în consecinþã numãrul
acestora a crescut semnificativ în
ultimii ani. Avem oaspeþi tineri, fa-
milii cu copii, seniori care opteazã
pentru terapii, dar ºi companii ce
opteazã pentru evenimente, confe-
rinþe sau teambuilding-uri la noi.
Am avut grijã ca în conceperea fa-
cilitãþilor, programelor de enterta-
inment ºi a pachetelor sã includem
nevoile tuturor acestor segmente,
astfel produsul final este unul foar-
te complex ºi versatil.

Reporter: Ce aþi dori sã le tran-
smiteþi persoanelor care sunt inte-
resate de serviciile de wellness, dar
nu au apelat niciodatã la un centru
de specialitate?

Laura Pãtru: Îi invitãm cu drag
sã le încerce. Experienþa de spa
este unicã ºi specificã, modul în
care terapeuþii experimentaþi, apa-
ratura de ultimã generaþie ºi resur-
sele naturale lucreazã împreunã
creeazã beneficii ce nu pot sã fie
înlocuite. Sunt extrem de puþin oa-
menii ce ies din spa fãrã sã obþinã o
stare de bine ºi de relaxare. Mai
mult, trebuie sã ne obiºnuim cu to-
þii, fie cã este vorba de spa & wel-
lness sau de alte metode preferate
de terapie, sã ne axãm mai mult pe
prevenþie decât pe tratament. Cel
mai bine este sã nu ajungem la cure
balneare sau spa atunci când avem
deja o afecþiune în stare avansatã.
Prevenþia o sã aducã nu doar bene-
ficii sãnãtãþii, ci ºi relaxare, costuri
mai mici în final ºi o stare generalã
de bine.

”Am fãcut o nouã
investiþie majorã ºi
am creat douã
concepte spa la
standarde europene”

Reporter: La cât s-a ridicat in-
vestiþia iniþialã în centrul de wel-
lness ºi ce a presupus aceasta? Cum
aþi dezvoltat afacerea ºi ce aveþi în
plan pe mai departe?

Laura Pãtru: În cazul nostru
particular este vorba despre douã
hoteluri din Herculane pe care
le-am achiziþionat închise, ce nu se
mai aflau în circuitul turistic la mo-
mentul achiziþiei. Pentru reporni-
rea lor a fost nevoie de o investiþie
majorã ce a implicat o retehnologi-
zare ºi renovare generalã.

Dupã aproape zece ani de la re-
pornirea lor sub brandul Bacolux
Hotels, am decis sã îmbunãtãþim ºi
mai mult produsul. Astfel am fãcut
o nouã investiþie majorã ºi am creat
douã concepte spa la standarde eu-
ropene, totalul acesteia ridi-
cându-se la aproximativ douã mi-
lioane de euro. Noi vedem produ-
sul spa ca un întreg, o experienþã în
sine, iar acest lucru pentru noi înse-
amnã ca toate facilitãþile resorturi-
lor de la Herculane sã fie armoniza-
te în acelaºi mod. Ne-am dorit con-
cepte care sã punã în evidenþã ºi sã
valorifice resursele naturale din
zonã, sã creãm un produs unic tera-
peutic, cât ºi o experienþã în sine, în
care oaspeþii sã regãseascã istoria,
legendele, natura, dar ºi particula-
ritãþile acestui loc atât de minunat.

Reporter: Cum a evoluat cifra de
afaceri a centrului dumneavoastrã în
2022 ºi ce estimaþi pentru 2023?

Laura Pãtru: Am înregistrat un
plus de 15% pe segmentul wellness
& spa anul trecut, iar pentru anul
acesta aºteptãm o creºtere optimi-
stã de 12 – 14%.

Reporter: Vã mulþumesc! n

România a fãcut progrese remarcabile în
domeniul wellness, având în prezent spa-uri în
care s-au investit sume relevante, ce pot
concura cu uºurinþã cu oricare spa din Europa".

P
iaþa localã de wellness are un viitor bun, însã trebuie

sã depunem eforturi pentru asta, spune Laura Pãtru,

Director de Comunicare Bacolux, subliniind cã, în

contextul crizelor din energie, al escaladãrii preþurilor

ºi al altor factori externi, este necesar un management foarte

atent pentru menþinerea produsului accesibil ºi pentru gãsi-

rea de soluþii în vederea continuãrii investiþiilor în acest

segment.
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SPA

”Piaþa localãdewellness
sedezvoltã ritmic”
(Interviu cu Elena Violeta Niþescu, directorul general al SC Bãile Govora SA)

l ”În pandemie, pe timp de varã, au fost accesibile toate centrele spa de la Bãile Govora” l ”Preþul utilitãþilor - o
loviturã de berbec pentru toatã lumea, care se difuzeazã în mod special pe serviciile spa”

Reporter: Cum a evoluat piaþa
localã de wellness în ultimii ani, în
ºi dupã pandemie?

Elena Violeta Niþescu: Piaþa lo-
calã se dezvoltã ritmic, þinând cont
ºi de particularitãþile judeþului
Vâlcea cu trei staþiuni balneare,
una dintre ele beneficiind la maxim
de apele termale din zona (staþiu-
nea Cãlimãneºti-Cãciulata). În
pandemie, pe timp de varã, au fost
accesibile toate centrele spa.

Reporter: Cum a fost afectat
acest sector, dar ºi afacerea dumne-
avoastrã, de pandemie ºi ce strate-
gie aþi abordat sã vã menþineþi în
piaþã?

Elena Violeta Niþescu: Din feri-
cire, factorii naturali de curã din
Bãile Govora ne-au permis ºi am
exploatat acest fapt sã menþinem
deschise ºi accesibile unitãþile ho-
teliere în scop terapeutic, aici
tratându-se toate afecþiunile respi-
ratorii, inclusiv sechelele post-co-
vid. Centrul wellness a fost
regândit asftel încât sã funcþioneze
în scop med-spa.

Reporter: Unde se situeazã
România faþã de Europa, în acest
domeniu?

Elena Violeta Niþescu: Româ-
nia se adapteazã rapid, a crescut

numãrul centrelor wellness de sine
stãtãtoare fãrã alte funcþiuni, iar
hotelurile de la 3 stele în sus au
adãugat centre spa integrate cu ce-
lelalte servicii: cazare, masã, trata-
ment. Realmente efortul este con-
siderabil, segmentul de clienþi care
cautã doar relaxare sau relaxare,
cazare, med ºi masã este aproape
acaparator pe acest tip de piaþã.

Singura problemã realã este de asi-
gurare a personalului supercalifi-
cat pe un portofoliu larg de servicii
wellness.

”Piaþa se diversificã
prin adoptarea în
mare mãsurã a
procedurilor de
remodelare
corporalã”

Reporter: Care sunt tendinþele
pe aceastã piaþã ºi cum estimaþi
evoluþia viitoare?

Elena Violeta Niþescu: Piaþa se
diversificã prin adoptarea în mare
mãsurã a procedurilor de remode-
lare corporalã pe orice scarã, cu
orice echipament de ultimã genera-
þie, reinventare a procedurilor cla-
sice, mergând spre acapararea pro-
cedurilor estetice.

Reporter: Ce servicii de wel-
lness oferiþi ºi care sunt cele mai
solicitate?

Elena Violeta Niþescu: Oferim
servicii wellness în centrul nostru
med-spa de hidroterapii: piscinã
interioarã ºi exterioarã, piscinã in-
terioarã pentru copii, jacuzzi, duº

subacval cu esenþã de brad, terapia
Kneipp, shockdush, fântanã de
gheaþã, termoterapie, masaje de re-
laxare, terapeutice, cervical, masaj
al scalpului, masaj al diafragmei,
masaj cu pietre fierbinþi, masaj teh-
nica Lomi Lomi, masaj cu beþe de
bambus, masaj facial, drenaj limfa-
tic manual, masaj terapia andulla-
tion, masaj cu nãmol sapropelic,

masaj mâini cu parafinã, saunã cu
infraroºu, saunã cu aburi, ham-
mam, herbalsauna, crioterapie -
criosauna, kinetoterapie: tehnici de
relaxare a diafragmei, inhalotera-
pie: aerosoli, inhalaþii ºi pulveriza-
þii, creonoterapie cu apã terapeuti-
cã ºi curã de teren. Cele mai solici-
tate sunt procedurile hidro ºi masa-
jele corporale.

Reporter: În ce mãsurã ne ajutã
sã rãmânem sãnãtoºi serviciile
dumneavoastrã de spa ºi wellness?

Elena Violeta Niþescu: În cazul
nostru, beneficiile sunt substanþia-
le pentru cã se utilizeazã atât mijlo-
ace naturale necontaminate, ºi anu-
me ape minerale cu concentraþii
unice în sud-estul Europei, dar ºi
tehnici speciale unei staþiuni balne-
are, totul într-un areal în care aerul
este cel mai puternic ionizat din to-
atã þara.

”Clienþii noºtri cautã
un amalgam de
servicii ºi, mai nou,
de experienþe”

Reporter: Care este profilul
clienþilor dumneavoastrã?

Elena Violeta Niþescu: Clienþii
noºtri cautã un amalgam de servicii
ºi, mai nou, de experienþe: preven-
þie activã, relaxare totalã într-un
loc liniºtit, fãrã tumult sau relaxare
activã cu incursiuni de cunoaºtere
a multiplelor locuri de vizitat din
apropiere.

Reporter: Ce aþi dori sã le tran-
smiteþi persoanelor care sunt inte-
resate de serviciile de wellness, dar
nu au apelat niciodatã la un centru
de specialitate?

Elena Violeta Niþescu: Le
împãrtãºim o informaþie corectã
despre serviciile noastre, cu accent
asupra unicitãþii unora din proce-
durile noastre.

Reporter: La cât s-a ridicat in-
vestiþia iniþialã în centrul de wel-
lness ºi ce a presupus aceasta? Cum
aþi dezvoltat afacerea ºi ce aveþi în
plan pe mai departe?

Elena Violeta Niþescu: Investi-
þia iniþialã în centrul spa din cadrul
hotelului Palace a ajuns la aproape
400.000 de euro în anul 2014, cu
reconfigurãri ulterioare, dar ºi
adãugare de echipamente noi în
fiecare an, plus investiþia din
2022, de aproape 100.000 de euro
în piscina exterioarã de pe peluza
hotelului Palace. Strategia pe ur-

mãtorii doi ani este de a transfor-
ma douã hale industriale extrem
de valoroase arhitectural într-un
centru de entertainment cu servi-
cii diverisificate, de pildã: perete
de cãþãrare, teren de tenis, teren de
golf, centru de masaje terapeutice,
salina.

Arealul amplasamentului ace-
stor hale istorice este unul deose-
bit: în mijlocul pãdurii ºi în apro-
pierea izvorului natural Ferdinand.
Estimãm o investiþie în jurul sumei
de un milion de euro. Pe acest am-
plasament încercãm ºi instalarea
pe o suprafaþã considerabilã (pe
acoperiº hale, dar ºi acoperiº par-
care) de panouri fotovoltaice. E un
plan considerabil.

Reporter: Cum a evoluat cifra
de afaceri a centrului dumneavoa-

strã în 2022 ºi ce estimaþi pentru
2023?

Elena Violeta Niþescu: Evolu-
þia din 2022 este surprinzãtoare,
am avut ºi o creºtere cu 15% a gra-
dului de ocupare în hotel, ceea ce
determinã ºi creºterea încasãrilor
la servicii tip wellness la fel.

Pentru 2023 estimãrile sunt re-
zervate, preþul utilitãþilor fiind o
loviturã de berbec pentru toatã lu-
mea ºi se difuzeazã în mod special
pe serviciile spa (20% din consu-
mul de energie electricã dintr-un
centru spa fiind alocat saunelor). ªi
în timpul iernii clienþii vor cãuta
serviciile de relaxare, de well-be-
ing, încercãm o menþinere a unor
tarife prietenoase, dar corecte ca
standard.

Reporter: Vã mulþumesc! n

L
a Bãile Govora se trateazã toate afecþiunile respiratorii,

inclusiv sechelele post-covid, spune doamna Elena

Violeta Niþescu, directorul general al SC Bãile Govora

SA, menþionând cã, în noul context, centrul wellness a

fost regândit asftel încât sã funcþioneze în scop med-spa.

Investiþia iniþialã în centrul spa din cadrul hotelului
Palace a ajuns la aproape 400.000 de euro în anul
2014, cu reconfigurãri ulterioare, dar ºi adãugare
de echipamente noi în fiecare an, plus investiþia din
2022, de aproape 100.000 de euro în piscina
exterioarã de pe peluza hotelului Palace".

Din fericire, factorii naturali de curã din Bãile
Govora ne-au permis ºi am exploatat acest fapt sã
menþinem deschise ºi accesibile unitãþile hoteliere
în scop terapeutic, aici tratându-se toate afecþiunile
respiratorii, inclusiv sechelele post-covid. Centrul
wellness a fost regândit asftel încât sã funcþioneze
în scop med-spa".
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AFACERI

”EnsanaSovataadevenit
celmaimareoperatordespa

medicaldinEuropa”
(Interviu cu Andrei Rusu, directorul general al Ensana Hotels Sovata)

l ”În urmãtorii cinci ani ne vom mãri capacitatea de cazare cu încã 130-150 de camere ºi vom creºte capacitatea bazei
de tratament de la Hotelul Sovata”

Reporter: Cum a evoluat piaþa
localã de wellness în ultimii ani, în
ºi dupã pandemie?

Andrei Rusu: Segmentul, în ge-
neral, s-a schimbat semnificativ în
timpul pandemiei, deoarece cere-
rea internã a fost singura sursã de
rezervãri. Aºa cã a trebuit sã ne
schimbãm ofertele tradiþionale (de
7-10 zile) cu sejururi mult mai
scurte (de maximum 5 zile),
pãstrând în acelaºi timp concentra-
rea pe sãnãtate ºi servicii balneare
de calitate, iar acest lucru a avut în
final un succes deosebit. Ca rã-
spuns la pandemie, am creat douã
oferte complet noi, un Booster de
Imunitate ºi un Program de Recu-
perare Respiratorie (post Covid).

Reporter: Cum a fost afectat
acest sector, dar ºi afacerea dumne-
avoastrã de pandemie ºi ce strate-
gie aþi abordat ca sã vã menþineþi în
piaþã?

Andrei Rusu: Segmentul balne-
ar a fost susþinut de mãsurile luate
de stat deoarece, cu excepþia celor
trei luni în care toate unitãþile hote-
liere au fost închise, în rest am pu-
tut oferi majoritatea serviciilor no-
astre tradiþionale de tratament. În
perioada pandemiei noi le-am pu-
tut oferi clienþilor noºtri o alterna-
tivã faþã de spitale, care, din neferi-
cire, au fost supra-aglomerate pe
parcursul anilor 2020-2021. Hote-
lurile noastre sunt renumite pentru
impactul favorabil asupra anumi-
tor afecþiuni locomotorii, respira-
torii ºi ginecologice, aºa cã nu a
trebuit sã depunem prea multe
eforturi în promovarea programe-
lor noastre: oaspeþii noºtri, cãrora
le lipseau serviciile noastre balnea-
re, s-au întors bucuroºi ºi au stat
adesea mai mult sau ne-au vizitat
din nou locaþiile, de douã ori sau
chiar de mai multe ori.

Reporter: Unde se situeazã
România faþã de Europa, în acest
domeniu?

Andrei Rusu: Având în vedere

natura foar te f ragmentatã a
spa-urilor medicale din Europa,
majoritatea fiind locale, deþinute ºi
operate independent, marca Ensa-
na a devenit rapid cel mai mare
operator de spa medical de pe con-
tinent. Compania administreazã
acum 27 de proprietãþi în Cehia,
Ungaria, România, Slovacia ºi Re-
gatul Unit, multe dintre acestea
fiind situate în cele mai vechi oraºe
balneare din Europa.

România, deºi este foarte bogatã
din punct de vedere al resurselor
naturale, se aflã doar la început de
drum. Conceptele de spa, wellness
sau medical-wellness sunt deja ex-
trem de folosite în statele europene
(vezi vecina noastrã Ungaria, care
îºi foloseºte foarte bine resursele
naturale - apa termalã) deoarece si-
stemul medical este foarte solicitat
în fiecare þarã, iar bazele de trata-
ment oferã o alternativã mult mai
bunã pentru turiºtii care doresc sã
beneficieze, în acelaºi timp ºi de
servicii medicale de calitate ºi de
confortul unui hotel recunsocut.

”Suntem destul de
optimiºti cu privire la
viitorul afacerii de
spa”

Reporter: Care sunt tendinþele
pe aceastã piaþã ºi cum estimaþi
evoluþia viitoare?

Andrei Rusu: Suntem destul de
optimiºti cu privire la viitorul afa-
cerii de spa, deoarece sãnãtatea a
devenit o parte ºi mai importantã a
vieþii noastre, prin urmare dorim sã
impunem o abordare holisticã a
conceptului de spa medical Ensa-
na. O ofertã mult mai largã de dia-
gnosticare care se concentreazã pe
starea generalã de sãnãtate a clien-
þilor noºtri, aºa cã, în loc sã ne con-
fruntãm doar cu anumite afecþiuni
locale, dorim sã oferim o alimenta-

þie mai sãnãtoasã ºi personalizatã,
sã oferim consultaþii cu nutriþionist
ºi cu îndrumare în îmbunãtãþirea
stilului de viaþã ºi, bineînþeles, sã
oferim oportunitatea unei colabo-
rãri mult mai puternice: relaþia ºi
interacþiunea medic - pacient îna-
inte de ºedere, pe toatã durata ºede-
rii ºi chiar ºi dupã plecarea din ho-
telurile noastre, astfel încât clienþii
noºtri sã se poatã bucura de efecte-
le benefice ale tratamentelor mult
mai mult timp.

Reporter: Ce servicii de wel-
lness oferiþi ºi care sunt cele mai
solicitate?

Andrei Rusu: Hotelurile noa-
stre folosesc o combinaþie de resur-
se naturale, precum apa sãratã ºi
nãmolul sapopelic bogat în mine-
rale, cu cunoºtinþele medicale de
specialitate pentru a oferi trata-
mente care susþin sãnãtatea oaspe-
þilor. Cele mai solicitate servicii
sunt cele de împachetãri totale sau
parþiale cu nãmol, bãile cu apã sã-
ratã, inhalaþiile cu soluþii saline,

masajele medicale ºi de relaxare.
Sã nu uitãm de faptul cã staþiunea
Sovata este renumitã pentru trata-
mentele ginecologice.

Reporter: În ce mãsurã ne ajutã
sã rãmânem sãnãtoºi serviciile
dumneavoastrã de spa ºi wellness?

Andrei Rusu: Noi de fiecare
datã spunem cã e mult mai bine sã
prevenim decât sã vindecãm, astfel
încât le recomandãm tuturor oa-
speþilor noºtri sã-ºi acorde un mic
timp pentru rãsfãþ, iar în acest mod
avem mult mai mare grijã de orga-
nismul nostru.

Reporter: Care este profilul
clienþilor dumneavoastrã?

Andrei Rusu: Turiºtii de medi-
cal-wellness sunt cei care doresc sã
scape de stres ºi de probleme, sã se
recupereze dupã o boalã grea, sã se
detoxifice, sã se echilibreze emo-
þional, sã vadã locuri noi, dar toto-
datã sã se rãsfeþe. Toþi cei care au
nevoie de o pauzã, de o vacanþã în
care sã îºi reîncarce bateriile
într-un fel sau altul. ªi totodatã sã

înveþe cum sã aibã grijã de ei, pen-
tru a pãstra rezultatele obþinute în
timpul vacanþei de wellness, pe ter-
men lung. Turiºtii noºtri sosesc la
noi din toate pãrþile þãrii, în special
din marile oraºe, au un statut social
ºi financiar peste medie, iar media
de vârstã începe sã scadã deoarece
mulþi dintrei ei încep sã punã ac-
cent pe prevenþie (35-70 de ani).

”România se dezvoltã
cu paºi rapizi în
domeniul wellness”

Reporter: Ce aþi dori sã le tran-
smiteþi persoanelor care sunt inte-
resate de serviciile de wellness, dar
nu au apelat niciodatã la un centru
de specialitate?

Andrei Rusu: Sã apeleze cu
încredere la aceste servicii deoare-
ce România se dezvoltã cu paºi ra-
pizi în acest domeniu ºi este mult
mai uºor sã previi decât sã vindeci!

Reporter: La cât s-a ridicat in-

vestiþia iniþialã în centrul de wel-
lness ºi ce a presupus aceasta? Cum
aþi dezvoltat afacerea ºi ce aveþi în
plan pe mai departe?

Andrei Rusu: Investiþia de re-
novare a celor douã hoteluri s-a ri-
dicat la peste 15 milioane de euro.
În urmãtorii cinci ani ne vom mãri
capacitatea de cazare cu încã
130-150 de camere ºi vom creºte
capacitatea bazei de tratament de la
Hotelul Sovata pentru a face faþã
acestui numãr mãrit de turiºti.

Reporter: Cum a evoluat în
2022 cifra de afaceri a centrului
dumneavoastrã ºi ce estimaþi pen-
tru 2023?

Andrei Rusu: Pentru 2022 esti-
mãm o cif rã de afacer i de
64.500.000 RON, iar pentru anul
acesta ne aºteptãm sã creascã cu
25% deoarece în cei doi ani grei de
pandemie am reuºit sã renovãm
complet douã dintre unitãþile noa-
stre: Hotelul Sovata ºi Hotelul
Ursina.

Reporter: Vã mulþumesc! n

E
nsana administreazã 27 de proprietãþi în Cehia, Unga-

ria, România, Slovacia ºi Regatul Unit, afirmã Andrei

Rusu, directorul general al Ensana Hotels Sovata, su-

bliniind cã þara noastrã, deºi este foarte bogatã din

punct de vedere al resurselor naturale, se aflã doar la început

de drum pe segmentul de wellness.
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”Serviciiledewellness
audevenitonecesitate”

(Interviu cu Iuliana Tasie, directorul general al Ana Hotels Europa)

l ”Pandemia a crescut nivelul de conºtientizare a nevoii de prevenþie, preocuparea pentru sãnãtate ºi starea de bine
psihicã” l ”Generaþiile mai tinere sunt foarte atente la nevoia de prevenire a bolilor, mai degrabã decât sã aºtepte sã se
îmbolnãveascã ºi sã gãseascã un tratament” l ”Starea de bine se învaþã ºi se exerseazã în permanenþã”

Reporter: Cum a evoluat piaþa
localã de wellness în ultimii ani, în
ºi dupã pandemie?

Iuliana Tasie: Serviciile de wel-
lness au devenit o necesitate, nu
mai reprezintã doar un trend în sti-
lul de viaþã actual al oamenilor.

Industria wellness a cunoscut în
ultimii ani o dezvoltare semnificati-
vã atât la nivel mondial, cât ºi pe
piaþa localã. Pandemia a crescut ni-
velul de conºtientizare a nevoii de
prevenþie, preocuparea pentru sã-
nãtate ºi starea de bine psihicã, ceea
ce a fãcut ca industria wellness ºi de
sãnãtate sã intre într-o etapã de dez-
voltare, inovare ºi reinventare fãrã
precedent.

Tendinþele la nivelul României
urmeazã tendinþele remarcate la ni-
vel european ºi mondial, o creºtere
a interesului pentru serviciile de
wellness ºi de tratament, fie în con-
fortul unui complex hotelier cu spa,
fie în proximitatea locului de mun-
cã, pentru sport ºi întreþinere fizicã
uzualã. Din ce în ce mai mult, men-
þinerea sãnãtãþii fizice ºi psihice
este consideratã ”o componentã a
calitãþii vieþii”. Oamenii moderni,
copleºiþi de viteza cu care se schim-
bã mediul de viaþã din jur, de rezol-
varea problemelor profesionale ºi
personale, îºi neglijeazã adesea
propria sãnãtate, dar pentru toate
acestea existã o alternativã viabilã
ºi anume turismul de sãnãtate ºi
wellness.

Reporter: Cum a fost afectat acest
sector, dar ºi afacerea dumneavoastrã
de pandemie ºi ce strategie aþi abor-
dat ca sã vã menþineþi în piaþã?

Iuliana Tasie: Adaptabilitatea a
fost cuvântul care a caracterizat ul-
timii doi ani. Mãsurile de siguranþã
pe care le-am luat în acea perioadã
au fost un factor foarte important
pentru oaspeþii noºtri în luare deci-
ziei de a ne trece pragul, pentru cã
s-au simþit în siguranþã când au ales
sã vinã sã îºi petreacã concediul la
noi. Pentru recuperarea celor care
au t recut pr in exper ien þa
COVID-19, am pregãtit un pachet
complex - Recuperare post Covid.
În 2022, ca urmare a efectelor de-
clanºãrii rãzboiului cu Ucraina, am
remarcat o nouã tendinþã în ritmul
normal de realizare a rezervãrilor ºi
a duratei sejurului, în sensul cã
turiºtii rezervã cu foarte puþin timp
înainte de începerea sejurului, iar
media duratei acestuia, în special
pentru pachetele de wellness ºi sã-
nãtate, s-a diminuat. În acest sens,
ne-am adaptat ºi noi cu cerinþele
pieþei, astfel ofertele ”Early boo-
king” au fost înlocuite cu ”Last mi-
nute” ºi am redus durata unor pa-
chete la 3-4 zile, cu adresabilitate
mai largã pentru un public activ,
mai tânãr, în cãutare de relaxare
completã (minte ºi trup), detox,
înfrumuseþare, tratarea unor afec-
þiuni minore.

”Þara noastrã deþine al
treilea potenþial
geotermal din Europa”

Reporter: Unde se situeazã
România faþã de Europa, în acest

domeniu?
Iuliana Tasie: Þara noastrã deþi-

ne al treilea potenþial geotermal din
Europa, iar în trecut era recunoscu-
tã pentru calitãþile curative ale tra-
tamentelor balneare. Astãzi, turiºtii
cautã sã combine proprietãþile cura-
tive din staþiunile balneare cu trata-
mente ºi proceduri wellness & SPA.
În ultimii ani s-a simþit o dezvoltare
tot mai accentuatã a conceptului de
wellness ºi în România, datoritã
faptului cã a crescut preocuparea
generalã a oamenilor faþã de starea
lor de sãnãtate. Oamenii petrec tot
mai mult timp la serviciu, nivelul de
stres la care sunt supuºi este în
creºtere, concediile devenind tot
mai importante pentru ei. Când spu-
nem wellness, putem spune preven-
þie, sãnãtate, formã fizicã bunã, sta-
re mentalã echilibratã, o abordare
holisticã a fiinþei umane, care oferã
premisele unui stil de viaþã adaptat
mediului actual, care se aliniazã
tendinþelor observate ºi în Europa.

Reporter: Care sunt tendinþele
pe aceastã piaþã ºi cum estimaþi
evoluþia viitoare?

Iuliana Tasie: Industria wellness
se transformã într-o piaþã în plinã
expansiune, cu mult potenþial pen-
tru noii intraþi în sector, fie cã este
vorba de produse sau servicii noi.
Experienþa spa nu mai este doar de-
spre rãsfãþ, din ce în ce mai mult vi-
zeazã ºi sãnãtatea celui care îºi
doreºte aceste servicii, o combina-
þie extrem de utilã pentru echilibra-
rea organismului uman.

Industria wellness a pãtruns activ
în staþiunile balneare datoritã ace-
stui nou profil de consumator care
îºi doreºte sã combine tratamentul
cu resurse naturale, cu terapii de
wellness ce vizeazã relaxarea fizicã
ºi mentalã, toate realizate în mijlo-
cul naturii.

O altã tendinþã atât de prezentã în
zilele noastre, respectiv digitaliza-
rea, a ajuns ºi în cadrul spa-urilor
din douã perspective: una þine de
profilul oaspetelui, din ce în ce mai
tânãr, care doreºte fie sã rãmânã co-
nectat în online, fie vrea sã fie infor-
mat într-un mod uºor despre servi-
ciile pe care ºi le doreºte, facilitarea
acestui acces fiind extrem de im-
portantã; a doua perspectivã þine de
noile tehnologii care vin în sprijinul
terapiilor manuale tradiþionale, fie
cã vorbim de spa-urile wellness sau
de cele medicale, viitorul prefigure-
azã impactul inteligenþei artificiale
(AI).

Deºi dominaþia tehnologiei a pre-
luat o mare parte a industriei wel-
lness, ea nu poate înlocui niciodatã
ceea ce se numeºte atingerea uma-
nã. Generaþiile mai tinere sunt foar-
te atente la nevoia de prevenire a
bolilor, mai degrabã decât sã aºtep-
te sã se îmbolnãveascã ºi sã gãsea-
scã un tratament. Psihologia poziti-
vã, medicina proactivã ºi preventi-
vã sunt termeni folosiþi acum în
acest segment în creºtere, unde in-
dustria ospitalitãþii ºi spa-urile de
wellness sunt poziþionate în mod
ideal pentru a rãspunde aºteptãrilor
oaspeþilor lor. Generaþiile tinere,
fiind atât de conectate virtual ºi di-
gital, trãiesc într-un mediu mai pu-

þin fizic decât parinþii ºi bunicii lor,
care sunt obiºnuiþi sã se miºte într-o
lume mai expresivã din punct de ve-
dere fizic.

Alte tendinþe vizeazã în primul
rând starea mentalã a persoanei, pu-
ternic afectatã de stresul zilnic, ceea
ce a permis dezvoltarea unor direc-
þii clare în tipurile de servicii wel-
lness oferite care vizeazã manage-
mentul stresului, sãnãtatea minþii,
calitatea somnului, cerinþe dietetice
ºi de detoxifiere.

Wellness-ul va înflori în indu-
stria hotelierã, putem sã facem un
exerciþiu ºi sã ne imaginam cã în
viitorul apropiat clienþii vor merge
la spa pentru wellness, aºa cum
merg la restaurante pentru mâncare.
Wellness-ul va fi la fel de indispen-
sabil ca F&B-ul în ratingurile hote-
lurilor.

”Terapiile cele mai
accesate rãmân
masajele”

Reporter: Ce servicii de wel-
lness oferiþi ºi care sunt cele mai so-
licitate?

Iuliana Tasie: Colecþia noastrã
de spa-uri pune la dispoziþie o gamã
largã de terapii wellness, de la ma-
saje corporale clasice de vindecare
ºi creºterea imunitãþii, pânã la trata-
mente ºi ritualuri spa pentru relaxa-
re. Float pod, hammam, hot tub ex-
terior sau piscina exterioarã cu apã
sãratã din lacul Techirghiol sunt ve-
detele colecþiei noastre de spa-uri.

Colecþia Ana Hotels de spa-uri
este formatã din: Ana Aslan Health
Spa (parte din Ana Hotels Europa
Eforie Nord), Ana Spa Poiana
Braºov (parte din Ana Hotels Sport
& Bradul) ºi Ana Spa Bucureºti
(din cadrul hotelului Crowne Plaza
Bucharest).

Terapiile cele mai accesate
rãmân masajele, dar în acelaºi timp
remarcãm interes sporit pentru ri-
tualurile corporale care adaugã pe
lângã masaj ºi alte proceduri (pee-
ling, împachetãri, drenaj limfatic,
mãºti corporale). În mod special,
centrul nostru spa de la mare com-
binã terapiile tradiþionale de recu-

perare cu cele convenþionale desti-
nate stãrii de bine în general. Nu
existã o graniþã între ele, se întrepã-
trund. O largã varietate de tehnici
de îngriijire clasice sunt practicate
cu succes ºi au rezultate excelente:
masaje cu nãmol, bãi cu nãmol ºi
apã sãratã din lacul Techirghiol,
împachetãri cu nãmol ºi parafinã,
duºuri-masaj Vichy, masaje diverse
cu uleiuri esenþiale, bãi cu plante,
duºuri subacvale, hidromasaje cu
sãruri terapeutice, programe com-
plexe de exerciþii fizice în piscina
interioarã cu apã sãratã încãlzitã la
33 de grade Celsius sau în sala de
gimnasticã. În plus, suntem singu-
rul MedSpa de pe litoral care oferã
o a doua piscinã cu apã sãratã exte-
rioarã - conceptul Techirghiol Pool
- unde oaspeþii noºtri experimente-
azã efectul Techirghiol la patru ste-
le prin efectuarea oncþiunilor cu nã-
mol (“bãile reci”).

Reporter: În ce mãsurã ne ajuta
sã rãmânem sãnãtoºi serviciile
dumneavoastrã de spa ºi wellness?

Iuliana Tasie: Terapiile de wel-
lness & spa sunt ca o prevenþie,
scad riscul de îmbolnãvire ºi cresc
calitatea vieþii. Ne distingem prin
abordarea holisticã în tratamentul
oaspeþilor noºtri. Pentru un rezul-
tat optim în îmbunãtãþirea stãrii de
sãnãtate, îndrumãm clienþii sã
acorde atenþie miºcãrii fizice, ali-
mentaþiei ºi somnului de calitate pe
întreaga perioadã a sejurului în ho-
telurile noastre ºi ulterior ca mod
de viaþã. Organizãm clase de yoga
la interior sau în mijlocul naturii
(pe plajã, la poalele muntelui sau
grãdinile noastre), stretching, de
învãþare ºi conºtientizare a posturii
corecte a corpului la volan, birou
sau televizor, organizare a locului
de muncã pentru a fi cât mai ergo-
nomic, informãri despre suplimen-
tele alimentare, cu dezbateri pro ºi
contra. Oaspeþilor care doresc sã
elimine toxinele acumulate prin
alimentaþie dezechilibratã, fumat
ºi stres, le oferim diete personali-
zate, asociate cu programe intense
de hidroterapie, nãmol, masaje va-
riate, gimnasticã în apa ºi la salã,
ritualuri complexe corporale ºi tra-
tamente faciale cu efecte remarca-

bile într-un timp scurt.

”Oaspeþii apreciazã din
ce în ce mai mult
serviciile bazate pe
produse naturale ºi
organice”

Reporter: Care este profilul
clienþilor dumneavoastrã?

Iuliana Tasie: Potenþialii clienþi
de terapii wellness sunt persoanele
din ce în ce mai atente la stilul lor de
viaþã, punând pe primul loc starea
de sãnãtate, care au început sã-ºi
dedice momente de relaxare dupã
muncã sau în weekenduri. Consu-
matorii de turism spa cresc numeric
ºi sunt din ce în ce mai sofisticaþi.
Au aºteptãri ºi preferinþe complexe
ºi îºi doresc o experienþã individua-
lizatã ºi autenticã. Opteazã din ce în
ce mai mult pentru destinaþii com-
plete ºi complexe care sã le furnize-
ze confort, emoþii, sentimente pozi-
tive ºi durabile, siguranþã. Doresc
sã fie trataþi ca oaspeþi, nu ca ºi
clienþi, vor sã se simtã înconjuraþi
de atenþie, solicitudine, cãldurã, bu-
nãvoinþã, de un mediu prietenos ºi
sãnãtos. A crescut constant prefe-
rinþa pentru terapiile efectuate ma-
nual, în dauna celor care utilizeazã
echipamente, pentru cã nimic nu
poate înlocui atingerea mâinilor te-
rapeutului, emoþia care se transmi-
te, comunicarea care se creeazã
între oaspete ºi terapeut. În acelaºi
timp, oaspeþii apreciazã din ce în ce
mai mult serviciile bazate pe produ-
se naturale ºi organice fãrã conser-
vanþi ºi amelioratori (E-uri) ºi devin
din ce în ce mai atenþi la sãnãtatea
mediului, în special consumatorii
de spa tineri. Aici intervine nivelul
de educaþie al oaspetelui, definito-
riu pentru grija faþã de mediul
înconjurãtor.

Reporter: Ce aþi dori sã le tran-
smiteþi persoanelor care sunt intere-
sate de serviciile de wellness, dar
nu au apelat niciodatã la un centru
de specialitate?

Iuliana Tasie: Spa-ul ne ajutã sã
ne rãsfãþãm toate simþurile, sã ne
reîncãrcãm bateriile, sã meditãm, sã

ne detoxifiem organismul ºi, nu în
ultimul rând, sã ne înfrumuseþãm
corpul ºi mintea. Balneologia are
un rol important ca protecþie pre-
ventivã ºi pe termen lung a sistemu-
lui imunitar, cu influenþã majorã în
reducerea riscului de îmbolnãviri
cronice, contribuind major la scã-
derea consumului de produse far-
maceutice. În centrele noastre spa
combinãm terapiile wellness cu va-
lorificarea resurselor naturale, folo-
sind experienþa ºi expertiza specia-
liºtilor ºi terapeuþilor noºtri.

Starea de bine se învaþã ºi se
exerseazã în permanenþã. Resursele
nostre interioare sunt imense ºi ne-
bãnuite, dar de multe ori avem ne-
voie de un ajutor, un stimulent din
exterior, cu efecte spectaculoase. O
vizitã într-un spa este alegerea in-
spiratã care ne ajutã sã facem paºi
importanþi în redobândirea echili-
brului interior ºi a sãnãtãþii. Centre-
le noastre Ana Spa sunt o oazã de
calm ºi liniºte, care creeazã am-
bientul ºi condiþiile necesare pentru
ca oaspeþii sãi sã nu mai simtã pre-
siunea timpului ºi sã regãseascã sta-
rea de bine.

Terapiile ºi ritualurile wellness
sunt inspirate atât din tradiþia au-
tohtonã, din practicile romane ºi ale
vechilor greci, dar ºi din medicina
tradiþionalã orientalã.

Reporter: Cum a evoluat cifra
de afaceri a centrului dumneavoa-
strã în 2022 ºi ce estimaþi pentru
2023?

Iuliana Tasie: Adaptarea rapidã
la cerinþele pieþei s-a reflectat ºi în
veniturile generate în 2022, prin
creºterea lor cu peste 30% în zona
de terapii individuale solicitate di-
rect la recepþiile spa, dar ºi în cadrul
pachetelor prestabilite ºi rezervate
anterior. Putem remarca o creºtere
constantã a cererii de servicii wel-
lness, atât în locaþiile noastre de re-
sort de la munte ºi mare, dar ºi în
zona abonamentelor ºi terapiilor
uzuale realizate în centrul spa din
Bucureºti, ceea ce ne determinã ca
în 2023 sã avem aºteptãri de
creºtere cu cel puþin 20% a cifrei de
afaceri din Ana Spa Collection.

Reporter: Vã mulþumesc! n

I
ndustria wellness se transformã într-o piaþã în plinã ex-

pansiune, cu mult potenþial pentru noii intraþi în sector,

fie cã este vorba de produse sau servicii noi, declarã do-

amna Iuliana Tasie, directorul general al Ana Hotels Euro-

pa, menþionând cã experienþa spa nu mai este doar despre

rãsfãþ, din ce în ce mai mult vizeazã ºi sãnãtatea celui care îºi

doreºte aceste servicii, o combinaþie extrem de utilã pentru

echilibrarea organismului uman.

Experienþa spa nu mai este doar despre rãsfãþ, din
ce în ce mai mult vizeazã ºi sãnãtatea celui care îºi
doreºte aceste servicii, o combinaþie extrem de utilã
pentru echilibrarea organismului uman".
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”Pandemiaafostun
generatordeschimbãripe

toateplanurile”
(Interviu cu Lelia Mancaº, Head of Marketing Edenred România)

l ”Oamenii au început sã prioritizeze calitatea vieþii” l ”Observãm o creºtere susþinutã a interesului pentru beneficiile
extrasalariale care se axeazã pe sãnãtate, wellbeing ºi sport”

Reporter: Cum vedeþi calitatea
vieþii dupã doi ani de pandemie?
Care sunt cele mai importante modi-
ficãri pe care le-aþi observat - în ge-
neral, dar ºi pe piaþa muncii?

Lelia Mancaº: Pandemia a fost
un adevãrat generator de schimbãri
pe toate planurile, începând de la
viaþa noastrã de zi cu zi, pânã la im-
pactul la nivel global, care ne-a arã-
tat cât de interconectaþi suntem în
prezent.

Oamenii au început sã prioritize-
ze calitatea vieþii, ceea ce se traduce
prin îmbunãtãþirea obiceiurilor ali-
mentare, concentrarea pe sãnãtatea
emoþionalã la locul de muncã, gãsi-
rea unui echilibru între viaþa perso-
nalã ºi cea profesionalã. Iar datele
confirmã aceste schimbãri. Con-
form studiului Barometru FOOD,
pe care noi, la Edenred, îl realizãm
anual, peste 72% dintre angajaþii
chestionaþi au declarat cã sunt mai
atenþi în prezent la ceea ce mãnâncã,
dupã criza din sãnãtate cauzatã de
COVID-19. De asemenea, conform
rezultatelor studiului anual Benefit
by Edenred, observãm o creºtere su-
sþinutã a interesului pentru benefi-
ciile extrasalariale care se axeazã pe
sãnãtate, wellbeing ºi sport, ceea ce
indicã înclinaþia angajaþilor cãtre un
stil de viaþã mai sãnãtos.

Am asistat, totodatã, la un avans
puternic al digitalizãrii ºi al noilor
tehnologii, un efect direct asupra
pieþei muncii fiind trecerea la siste-
mul de muncã hibrid. Acest lucru a
deschis noi oportunitãþi pentru an-
gajaþi, posibilitatea de a lucra remo-
te pentru companii din strãinãtate,
un program de lucru mai flexibil,
dar a slãbit cultura organizaþionalã a
companiilor ºi acel team spirit/sen-
timentul de apartenenþã. Acum, mi-
siunea companiilor este sã îºi con-
solideze strategia de employer bran-
ding, pachetele de beneficii extrasa-
lariale având un rol diferenþiator.

La nivelul companiilor, ºi angaja-
torii ºi-au optimizat pachetele de
beneficii extrasalariale în ultima
vreme, pentru a susþine aceste ten-
dinþe. Astfel cã au început sã ofere
angajaþilor acces la programe de fit-
ness sau ºedinþe de psihoterapie,
printre altele.

În acest context dinamic, noi am
ascultat mereu atât vocile angajaþi-
lor, cât ºi pe cele ale angajatorilor, ºi
am inclus noi categorii de beneficii,
care susþin aceastã cerere, dezvolta-
te de noi sau în colaborare cu parte-
neri. Printre exemple se numãrã par-
teneriatul cu ATLAS, platforma de
sãnãtate ºi wellbeing, precum ºi co-
laborarea cu SanoPass, prin care
oferim acces atât la servicii medica-
le, cât ºi la programe de nutriþie. De
asemenea, o altã componentã meni-
tã sã uºureze viaþa angajaþilor a fost
integrarea aplicaþiei PAGO în plat-
forma Benefit, prin care aceºtia
achitã mai uºor facturile de utilitãþi,
direct cu bugetul alocat în platfor-
mã, fãrã a se adãuga alte taxe, iar an-
gajatorilor le dã posibilitatea de a
oferi, conform legislaþiei privind te-

lemunca, 400 RON/lunã pentru fie-
care angajat, proporþional cu zilele
lucrate de acasã.

”Conceptul de «work
from anywhere» nu
este doar un trend, ci
un avantaj important în
procesul de recrutare”

Reporter: Munca la birou s-a
schimbat semnificativ în ultimii ani,
tot mai mulþi angajatori fiind atenþi
la soluþiile de wellbeing. Cum a
evoluat acest domeniu, care este
oferta în materie ºi care sunt cele
mai cãutate programe?

Lelia Mancaº: Când vorbim de-
spre ”munca de la birou”, vorbim
acum despre o alegere, practic. Îna-
inte de pandemie, foarte puþine
companii le ofereau angajaþilor po-
sibilitatea de a lucra de acasã, iar
dacã o fãceau, era în limita unui
anumit numãr de zile pe an. În pre-
zent, din ce în ce mai mulþi angajaþi
vor sã aibã un program de lucru fle-
xibil, iar conceptul de ”work from
anywhere” nu este doar un trend, ci
un avantaj important în procesul de
recrutare.

În contextul în care, în timpul
pandemiei ne-am luptat cu perioade
de incertitudine, izolare, iar termeni
precum ”depresie” sau ”burn-out”
s-au desprins din dicþionarele medi-
cale ºi au devenit o realitate acutã în
companiile mari ºi mici, angajatorii
au fost nevoiþi sã adauge în paleta de
beneficii oferite salariaþilor servicii
din spectrul de wellbeing.

Ca rãspuns la aceste nevoi obser-
vate în piaþa muncii la începutul
pandemiei, în perioada de loc-
kdown ºi dupã, ne-am extins porto-
foliul de beneficii extrasalariale în
zona de sãnãtate fizicã, psihicã ºi
emoþionalã. Astfel cã am introdus
treptat mai multe facilitãþi în plat-
forma Benefit by Edenred, cum ar fi
posibilitatea de a accesa online cla-
se de fitness, programe de terapie
sau cursuri ºi workshop-uri. Ace-
stea sunt ºi cele mai cãutate progra-
me, de altfel.

”Acordarea de
beneficii extrasalariale
axate pe wellbeing este
esenþialã pentru
eficienþa unei echipe”

Reporter: Cât de important este
pentru un angajat sã beneficieze de
astfel de programe? De ce ar trebui
sã investeascã un angajator în solu-
þii de wellbeing?

Lelia Mancaº: În contextul ac-
tual, acordarea de beneficii extrasa-
lariale axate pe wellbeing este esen-
þialã pentru eficienþa unei echipe. În
ultimii doi ani ne-am confruntat cu
situaþii care ºi-au pus amprenta pe
sãnãtatea noastrã, atât emoþionalã,
cât ºi fizicã, precum pandemia, in-
certitudinea rãzboiului, iar acum

valurile repetate de scumpiri ºi in-
flaþia crescutã.

Pe lângã creºterea efectivã a pute-
rii de cumpãrare, beneficiile extra-
salariale mai fac ceva foarte impor-
tant. Practic îi ”obligã” pe angajaþi
sã meargã la teatru sau sã citeascã o
carte, sã se relaxeze la spa sau
într-un city break. Dacã în mod nor-
mal poate s-ar gândi de douã ori îna-
inte de a cheltui pentru activitãþi
culturale sau de relaxare, având în
vedere creºterile de preþuri, acum,
având acest buget dedicat exclusiv
(prin Cardul Cultural, Cardul Ca-
dou ºi Cardul de Vacanþã), angajaþii
aleg sã aibã grijã de propriile nevoi,
fãrã remuºcãri. Iar toate acestea
scad nivelul general de stres ºi fru-
strare ºi nu pot decât sã contribuie
inclusiv la starea de bine, creativita-
tea ºi eficienþa lor la birou.

Mai mult, acordarea acestor be-
neficii este pentru angajaþi un semn
de apreciere, o declaraþie care se tra-
duce prin ”îmi pasã de sãnãtatea an-
gajaþilor mei, ºi fizicã ºi emoþiona-
lã”, în timp ce pentru companii re-
prezintã un instrument de atragere ºi
retenþie a angajaþilor, un factor dife-
renþiator pe piaþa muncii, care vine,
totodatã, cu facilitãþi fiscale.

Reporter: Firmele din România
s-au confruntat cu deficit de perso-
nal în 2022, iar recrutarea a fost difi-
cilã în noul context socio-econo-
mic. Sunt angajaþii mult mai atenþi
la beneficiile extrasalariale de tip
wellbeing atunci când aleg un loc de
muncã?

Lelia Mancaº: Da, în contextul
fenomenului ”The Great Resigna-
tion”, când am asistat la un val de
demisii, inclusiv în România, din ce
în ce mai mulþi angajaþi prioritizea-
zã existenþa unui echilibru între via-
þa personalã ºi cea profesionalã, iar
beneficiile extrasalariale care le
îmbunãtãþesc stilul de viaþã, fie cã
vorbim de nutriþie, modalitãþi de re-
laxare sau de învãþare, fac diferenþa
în alegerea locului de muncã.

De altfel, datele ne aratã cã buge-
tul mediu lunar alocat de companii
pentru pachetele de beneficii extra-
salariale este într-o continuã
creºtere. Dacã ne uitãm la totalul su-
mei alocate pentru beneficii în ge-
neral, putem vedea cã aceasta poate
sã depãºeascã o medie de 1.500
RON pe lunã pe salariat. Desigur,

aceasta variazã în funcþie de zona
geograficã, industrie ºi numãrul de
angajaþi.

”Pentru angajatori,
beneficiile din zona
wellbeing ajutã la
reducerea costurilor de
asistenþã medicalã ºi a
absenteismului”

Reporter: Unde se aflã piaþa no-
astrã de wellbeing pentru angajaþi,
faþã de cea internaþionalã?

Lelia Mancaº: Suntem destul de
aliniaþi din acest punct de vedere.
Iniþiativele centrate pe wellbeing
sunt esenþiale pentru starea de bine a
angajaþilor ºi eficienþa companiilor.
Pentru angajatori, beneficiile din
zona wellbeing ajutã la reducerea
costurilor de asistenþã medicalã ºi a
absenteismului, sporind în acelaºi
timp productivitatea, moralul ºi lo-
ialitatea angajaþilor. Totodatã, pen-
tru angajaþi, beneficiile de wellbe-
ing îi susþin pentru a face cele mai
bune alegeri pentru o viaþã mai sã-
nãtoasã ºi mai fericitã.

De aceea, misiunea companiilor
este sã identifice factorii de stres ai
angajaþilor, sã îi încurajeze la un
echilibru între viaþa personalã ºi cea
profesionalã ºi sã abordeze sãnãta-
tea într-un mod holistic. De exem-
plu, ca efecte ale pandemiei ºi ten-
siunilor economice, am observat
douã direcþii la nivel de wellbeing:
financiar ºi mental. Datele aratã cã
bunãstarea financiarã ºi sãnãtatea
mintalã pot fi adesea strâns legate.
Un studiu PwC din 2022 relevã fap-
tul cã stresul financiar are impact
asupra sãnãtãþii mintale (49% dintre
respondenþi), asupra productivitãþii
angajaþilor (76% dintre responden-
þi) ºi îi poate determina sã caute un
alt loc de muncã (38% dintre re-
spondenþi).

Oamenii petrec o mare parte din
viaþa lor la locul de muncã, aºadar
angajatorii pot avea un impact sem-
nificativ asupra stãrii de bine a an-
gajaþilor lor.

Reporter: Care sunt beneficiile
Edenred în zona de wellbeing?

Lelia Mancaº: Avem o secþiune
dedicatã de beneficii de wellbeing
în platforma Benefit by Edenred,

lansatã în parteneriat cu SanoPass.
Anul trecut, beneficiile din catego-
riile sport & wellness au fost în to-
pul ofertelor speciale dorite de an-
gajaþi, cu un procent de 50%, mai
mult decât dublu faþã de anul 2020.

Recent, am completat categoria
de beneficii wellbeing cu serviciile
oferite ATLAS, un ecosistem care
ajutã organizaþiile sã dezvolte o cul-
turã de wellbeing prin instrumente
de diagnozã, educaþie, prevenþie ºi
intervenþie. Astfel, acum secþiunea
de Wellbeing cuprinde urmãtoarele
categorii: prevenþie medicalã, tele-
medicinã, sport, nutriþie, mental he-
alth, psihologie.

Pe lângã aceastã secþiune, avem
ºi o secþiune de ”Oferte speciale”,
unde angajaþii au acces la servicii de
sport & wellness, servicii medicale,
training-uri sau activitãþi recreative
cu discount-uri consistente. În acea-
stã categorie avem zeci de parteneri
- sãli de fitness, centre de spa, nutri-
þioniºti sau centre medicale.

De asemenea, în cadrul progra-
mului FOOD (Fighting Obesity
through Offer and Demand), cel mai
amplu proiect european de promo-
vare a obiceiurilor alimentare sãnã-
toase lansat ºi coordonat de Edenred
în 2009 ºi activ în 11 þãri din UE,
printre care ºi România, organizãm
anual o serie de workshopuri de nu-
triþie pentru angajaþii companii-
lor-client Edenred, în parteneriat cu
Institutul Naþional al Sãnãtãþii Pu-
blice, susþinute de nutriþioniºti acre-
ditaþi. O altã iniþiativã în cadrul ace-
stui program este Ghidul de reþete sã-
nãtoase, un e-book cu reþete gourmet
create de bucãtari europeni, care fac
parte din programul FOOD, ce conþi-
ne valorile nutriþionale ale ingre-
dientelor folosite ºi prezintã metoda
de preparare, pentru a avea mai mult
control asupra alegerilor alimentare.

Prin aceste iniþiative ne propu-
nem sã atragem atenþia asupra im-
portanþei pe care o are nutriþia echi-
libratã în viaþa profesionalã ºi per-
sonalã. De multe ori, suntem acapa-
raþi de muncã ºi tindem sã amânãm
masa de prânz, sã înlocuim mesele
calde cu gustãri reci sau mâncãruri
rapide, nehrãnitoare, sau chiar sã
omitem complet sã mâncãm de
prânz. Aceste obiceiuri nesãnãtoase
pot duce la obezitate, boli cardiova-
sculare sau colesterol crescut,

afectând starea de bine, sãnãtatea ºi
activitatea noastrã. Prânzul este cea
mai importantã masã a zilei. Repre-
zintã 35% din aportul zilnic de ener-
gie ºi este foarte important sã nu fie
sãrit. Mai mult decât atât, pentru un
corp ºi o minte sãnãtoase, este reco-
mandat ca prânzul sã dureze o orã.

Oricine este interesat de wellbe-
ing, angajator sau angajat, poate ac-
cesa secþiunea noastrã dedicatã de
pe blog, cu informaþii despre sãnãta-
te ºi bunãstarea individualã.

”Munca, de plãcere sau
nu, este o parte extrem
de importantã în viaþa
noastrã ºi, implicit, un
factor asupra sãnãtãþii
noastre”

Reporter: Ce programe aveþi, în
domeniu, pentru angajaþii proprii?
Existã vreun segment pentru care aþi
observat un interes mai mare din
partea acestora? Pot angajaþii sã îºi
personalizeze schemele de wellbe-
ing, în funcþie de nevoi?

Lelia Mancaº: Un angajat petre-
ce 81.396 de ore din viaþa sa mun-
cind, ceea ce înseamnã puþin peste
nouã ani ºi este activitatea aflatã pe
locul al doilea dupã somn, potrivit
celui mai recent studiu Gallup.
Munca, de plãcere sau nu, este o
parte extrem de importantã în viaþa
noastrã ºi, implicit, un factor asupra
sãnãtãþii noastre.

Pentru conºtientizarea acestui lu-
cru, în 2022 am transformat luna oc-
tombrie în luna EdenHealth pentru
angajaþii Edenred, o lunã dedicatã
sãnãtãþii ºi prevenþiei. Cu aceastã
ocazie, am organizat mai multe
workshop-uri ºi cursuri, cu scopul
de a le oferi angajaþilor posibilitatea
de a se dezvolta ºi pe alte planuri, de
a învãþa lucruri noi de la experþi din
diferite domenii ºi de a-ºi îmbunãtã-
þi stilul de viaþã.

De exemplu, unul dintre cele mai
importante cursuri a fost cel de prim
ajutor, realizat în parteneriat cu Cru-
cea Roºie, în contextul în care peste
80% dintre români nu ºtiu sã acorde
primul ajutor.

Un alt curs a fost cel de educaþie
financiarã ºi gestionarea eficientã a
banilor, menit sã ne înveþe cum sã ne
organizãm veniturile, dar ºi cum sã
ne calmãm anxietatea legatã de in-
flaþie. România ocupã printre ulti-
mele locuri la capitolul educaþie fi-
nanciarã, astfel cã un curs care sã
aducã informaþii despre metode
practice de control al cheltuielilor,
gestionarea bugetului, tips & tricks
pentru a economisi, printre altele,
ne ajutã sã luãm decizii informate,
care se vor reflecta în mod direct
asupra nivelului nostru de bunãstare
financiarã.

Pentru cã suntem promotorul
unui stil de viaþã sãnãtos ºi militãm
constant pentru pauzele de masã de
o orã, era firesc sã introducem ºi un
workshop despre meal planning.
Scopul acestui workshop a fost atât
de a învãþa angajaþii sã realizeze un
plan alimentar sãnãtos, pe care sã îl
poatã urma, cât ºi de a trage un sem-
nal de alarmã cu privire la risipa ali-
mentarã, care vine, de cele mai mul-
te ori, din lipsa unui plan alimentar
bine gândit.

De asemenea, am mai organizat
workshop-uri dedicate unui stil de
viaþã sustenabil, de posturologie,
precum ºi un workshop despre im-
portanþa sãnãtãþii psiho-emoþiona-
le, cu focus pe anxietate ºi stres ma-
nagement.

Reporter: Vã mulþumesc!

Î
n contextul actual, acordarea de beneficii extrasalariale

axate pe wellbeing este esenþialã pentru eficienþa unei

echipe, spune Lelia Mancaº, Head of Marketing Edenred

România, subliniind cã iniþiativele centrate pe wellbeing

sunt esenþiale pentru starea de bine a angajaþilor ºi eficienþa

companiilor.

Misiunea companiilor este sã identifice factorii
de stres ai angajaþilor, sã îi încurajeze la un
echilibru între viaþa personalã ºi cea
profesionalã ºi sã abordeze sãnãtatea într-un
mod holistic".


